
h t t p : / / w w w . s o r k h a b . i r I S S N 2 0 0 8  -  1 0 1 4

روزنامه

روزنامه سرخاب در شمال غرب کشور 
نماینده فعال می پذیرد

سازمان جذب آگهی ها 
شماره تماس: 041-35553538  

0939 304 3510
شماره تماس:  67-9 77 56 66 -021   

0912 183 8537

ما به آینده فرهنگی شهرمان امیدواریم
شما چطور؟

نابودی رژیم صهیونیســتی و آزادی فلسطین مهمترین شعار حاضران در راهپیمایی ۱۳ آبان تبریز بود به این 
امید که صبح جمعه ای نماز جماعت را در مســجد الاقصی اقامه کنند و با نوای »حیدر حیدر« آمادگی خود را 
برای اعزام به ســرزمین های اشغالی عیان و آشــکار فریاد می کردند، بغضی که این روزها بر دل هر مسلمان و 

صفحه  ۳آزادیخواهی سنگینی می کند
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سیاست شهری نیاز به 
بازنگری جدی دارد

13 آبان ضامن حرکت انقلاب 
اسلامی بود

نماینده مجلس:امام جمعه تبریز:

خسته از بیانیه نویسی ها؛ 
تمام کنید این نمایش 

عوام فریب را

تحویل تحویل 44 میلیون میلیون
 مسکن پیشکش مسکن پیشکش

 حداقل کلنگش را بزنید! حداقل کلنگش را بزنید!

سرخط خبرها
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سفر زمینی و گرفتن سفر زمینی و گرفتن 
ویزای ترکمنستان ویزای ترکمنستان 

سخت نیست!سخت نیست!
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وقتی گوترش بالن 
خودساخته اسرائیل را 
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طنین نوای »ینصرنی«
 با طوفان الاقصی در تبریز

آمــاری که اخیرا مرکــز آمار ایــران در خصوص 
تورم مهرماه منتشــر کرده، حاکی از نادرســتی 

ادعای تورم زا بودن دستمزد کارگران است.
ســال ۱۴۰۱ که یکی از بی ســابقه ترین نرخ های 
تورم در اقتصــاد ایران به ثبت رســید، موجب 
شد تا بســیاری از کارشناســان اقتصادی یکی 
از دلایــل اصلی تــورم را افزایــش ۵۷ درصدی 
دســتمزد کارگــران در ســال گذشــته قلمداد 
کنند اما در سال کنونی که افزایش دستمزدها 
متناســب با نرخ تــورم افزایش پیــدا نکرده و 
تنهــا بــا ۲۷ درصد افزایــش مواجه شــده، باز 
هم نرخ های بالای تورمی مشــاهده شده و بر 
اســاس اعلام مرکز آمار ایــران، در مهرماه ۱۴۰۲ 
نــرخ تورم ســالانه بــرای خانوارهای کشــور به 

۵/۴۵ درصد رسیده است.
آمارهایی بی اعتبار کننده! 

حمیدرضــا امــام قلــی تبــار، بــازرس مجمــع 
عالــی نمایندگان کارگران کشــور با اشــاره به 
اینکــه دولت همــواره دســتمزد را باعث تورم 
می دانســت، به تســنیم می گوید: »امسال با 
وجود اینکه دســتمزد ســال ۱۴۰۲ پاییــن تر از 
نرخ تورم تعیین شــد مشاهده کردیم که تورم 
آنطــور که مســئولین اعــلام می کننــد کنترل 
نشــد و از ۴۵ درصد عبور کــرد. یعنی افزایش 
مزد باعث تورم نیســت. اگر چنین بود امسال 

می بایست تورمی در جامعه دیده نمی شد.«
وی بیان کــرد: »نماینــدگان کارگــری معتقد 
هســتند که وزیرکار در آخرین جلســه شورای 
عالــی کار هنــگام تعیین مزد ۱۴۰۲ قــول داده 
بود در صورتی تورم کنترل نشــود, مجدد مزد 
افزایــش می یابد. اما به این قــول خود عمل 
نکرد و بعد از وقفه یک ماهه جلســه شــورای 
عالی کار تشکیل شد و در اصل برای مزد کاری 

صورت نگرفت.«
امــام قلی تبــار اظهار داشــت: »ســبد کالایی 
جامعــه کارگری معمولا  کالاهای روزمره اســت 
که اگر این کالاها را از ســبدی کــه بانک مرکزی 
بــه عنوان ســبد معیشــت اعــلام کرده اســت 

استخراج کنیم متوجه می شویم که این دسته 
از کالاها تورم چند برابری را تجربه کرده است. 
یعنی در طول یکســال اخیــر چندین بار گران 

شده است.«
وی افــزود: »بنابرایــن تورمــی کــه مــردم در 
ســفره خود احساس می کنند, بســیار بالاتر از 
رقمی اســت که مراجع رســمی اعلام می کنند.
مهمترین نکته ای که در سال جاری مشخص 
شد این است که دستمزد عامل تورم نیست. 
افزایش حقــوق کارگران ارتباطــی به افزایش 

نرخ تورم ندارد.«
بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور 
بیان کرد: »نمایندگان کارگری در شورای عالی 
کار دربــاره تعییــن حقوق کارگران متأســفانه 
به این نتیجه رســیده اند که اراده حکومتی در 

تعیین حقوق کارگران نقش پررنگی دارد.«
امام قلی تبار گفت: »در شهرستان ها کارگرانی 
هستند که با دستمزد پایین تر از نرخ مصوب 
شــورای عالــی کار کار می کنند. به طــور مثال 
حــدود ۵ میلیــون,۶ میلیــون و ۷ میلیــون 

حقوق دریافت می کنند.«
وی بــا بیــان اینکه بهــای تمام شــده کار برای 
نیــروی کار بیشــتر از حداقل مصوب شــورای 
عالی کار است گفت: »دســتمزد پایین باعث 
شــده اســت کــه تمایــل بــرای کار کــردن در 
واحدهــای صنعتی و تولیــدی کاهش یابد و 
کمتر کارگری را می بینیم کــه با رغبت بخواهد 

کار کند.«
بــازرس مجمــع عالــی نماینــدگان کارگــران 
کشــور اظهار داشــت: »زمانــی کــه از کارگران 
ســوال می کنیم که چرا در یــک واحد تولیدی 
مشــغول کار نمی شــوید، بیان می کنند که در 
مشــاغل دیگر درآمد بیشــتری داریم. به طور 
مثال در شهرهای شــمالی متقاضی کار اگر در 
کنار ســاحل تنقلات تفریحی بفروشــد درآمد 
بیشــتری دریافت می کند تا تمام وقت خود را 

در یک کارخانه سپری کند و  ...
ادامه در صفحه دو

صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت هم بیشتر از کارگران درآمد دارند!

محک خوردن ادعای تورم زا بودن دستمزدها
تحلیلی بر سخنان سید حسن نصرالله:

گسترش حساب شده درگیری ها با 
سیاست ارعاب و ابهام

اگر جویای احوال ما باشید
یادداشتیادداشتحرف اول

                                

- ســخنان ســید حســن نصــر الله ، افــرادی 
کــه بــا ســطحی نگــری انتظــار ادبیــات تند و 
احساســی داشــتند را ارضا نکرد. آنها ای بســا 
انتظار داشــتند نصرالله خطاب بــه نتانیاهو 
بگوید اگــر تا ۲۴ ســاعت آینده حملــه به غزه 
را متوقــف نکنــی، بــه تل آویــو حملــه زمینی 
می کنیــم و خــاک آنجــا را بــه توبره می کشــیم 
یا دســتور ورود گســترده نیروهــای حزب الله 
به شمال ســرزمین های اشــغالی را صادر کند 
و ســاعتی بعــد اولین گــردان پیــاده نظام با 
حمایت موشک ها و پهپادهای حزب الله وارد 

شهرک های شمالی شود.
چنیــن ســناریویی، هــر چنــد حماســی بــود 
منجــر  امــر  ابتــدای  در  می توانســت  حتــی  و 
بــه پیروزی هایــی برای حــزب الله شــود ولی 
واقعیت هــای میــدان ممکــن اســت آینــده را 
طــوری دیگر رقــم بزند. مثــلا فــرض کنید اگر 
اولتیماتوم ۲۴ ســاعته اعلام می شــد و قبل از 
پایان ضرب الاجل، اســرائیل دســت به حمله 
گســترده پیشدســتانه مــی زد؛ آیا ایــن به نفع 

حزب الله و غزه می شد؟
نصــرالله در عین حــال به صراحــت گفت که 
در روزهــای آینــده، دامنه درگیری با اســرائیل 
را گســترش خواهــد داد و حــزب الله تنهــا به 
تقابلات مــرزی اکتفا نخواهد کرد. این ســخن 
او از این بابت هوشــمندانه اســت کــه اولا یک 
عملیات روانی با مخاطب نظامیان اسرائیلی 
و ســاکنان ســرزمین های اشغالی اســت و آنها 
را بیمناک گســترش درگیری هــا می کند و ثانیا 
نــوع و دامنــه درگیری هــای جدیــد را مخفــی 
نگاه می دارد که ایــن هم از اصول نظامی گری 
اســت. دشمن را هم باید ترساند و هم باید در 
بی اطلاعی نگه داشــت. این نکته ای است که 
خبرنگار بی بی ســی در بیــروت هم متوجه آن 
شــد و در اولین گزارش خود بعد از ســخنرانی 
نصرالله صراحتــا گفت که او همــه را روی هوا 

نگه داشت.
نکته دیگر ســخنان نصرالله ، تاکیــد بر تقابل 
نظامی مقاومت اســلامی عراق با آمریکاست. 
او به آمریــکا این پیام واضح را داد که بخشــی 
از هزینه هــای جنــگ غــزه متوجــه نظامیــان 
آمریکایی اســت کــه در منطقه حضــور دارند. 
نصرالله  همچنین از جبهه جدیدی در جنوب 
اســرائیل خبــر داد و گفــت که یمنی هــا نیز در 
کنــار جبهه مقاومت، بندر ایلات و ســایر نقاط 

اسرائیل را مورد هدف قرار می دهند.
در واقع او از گســترش درگیری ها در سه جبهه 
عــراق ، لبنان و یمن خبــر داد ولی به جز یمن 
که مشــخص اســت به دلیل بُعد مســافت با 
موشــک و پهپــاد حمله می کند، دربــاره نحوه 
تقابــل دو جبهــه دیگــر بــا آمریکا و اســرائیل 
توضیــح خاصــی نــداد و کوشــید از سیاســت 
ارعاب و ابهام استفاده کند. یکی از نقاط اصلی 
اســتفاده  از ایــن سیاســت آنجا بــود که گفت 
اقدامات اســرائیل ممکن اســت حــزب الله را 
بــه معادله " غیر نظامــی در برابر غیر نظامی 
" ســوق دهد. بدیــن معنا که اگر شــهروندان 
غیر نظامی غزه همچنــان در معرض حملات 
نظامی باشــند، حزب الله نیز این حق را برای 
خود قائل می شود که برای ایجاد بازدارندگی، 
دامنه حملات خود را از اهــداف صرفا نظامی 

به مقاصد غیر نظامی نیز توسعه دهد.
نصــرالله نشــان داد که سیاســت حــزب الله، 
گسترش حساب شــده و هدفمند دامنه نزاع 
بــر مبنای تحولات پیش روســت نه بر اســاس 
احساســات حماســی افــرادی که انتظــار رجز 
خوانــی از او داشــتند. از ایــن رو فــارغ از ابعاد 
نظامی موضوع، نصرالله نشــان داد که هنوز 
یک سیاســتمدار هوشــمند اســت و مخاطب، 
به ویژه مخاطب اســرائیلی و زوایای روان او را 

خوب می شناسد ...
ادامه در صفحه دو

                مستوره برادران نصیری

نه در دانشــگاه و نــه در گعده هــای روزنامه نگاری 
کسی به ما نگفته از خودمان بگوییم.

شــاید درســتش هم همین باشــد،  آدم کــه نباید 
غــم و غصه هــای خــودش را جــار بزنــد، اولویت 
قطعــا و بی تردیــد بــا مــردم اســت، مردمــی که 
گرفتاری هایشــان خیلی خیلــی بیشــتر از توان و 
ظرفیت صفحات روزنامه ها و فضای رســانه های 
آنلاین شده است. اما قرار هم نیست ما فقط وقتی 
تیتر شویم که هواپیمای سی-۱۳۰ سقوط می کند یا 
اتوبوس خبرنگاران محیط زیست، چپ می کند یا 

کار به بازداشت و وثیقه و حکم می رسد.
همین یــک ســال گذشــته بارهــا و بارهــا درباره 
نیروهــای  مهاجــرت  نوشــته ایم،  مهاجرت هــا 
متخصص در حوزه های مختلف،  کارگر و پرستار و 
پزشک و استاد دانشگاه... مهاجرت روزنامه نگاران 
نیز از ســال های گذشته در جریان بوده، سال های 
خیلی دورش را شاید باید پیشکسوتان بنویسند و 
یادمان بیاورند که تاریخ از حافظه و رنج ما شروع 

نشده است.
نزدیک تــرش امــا می شــود اواخــر دهه هشــتاد، 
خصوصا سال ۸۸ که فشــارهای سیاسی و امنیتی 
در آن فضای پرآشوب، بهترین دوستان و همکاران 
ما را روانه رسانه هایی کرد که این روزها اسم شان را 

با نام »معاند« بیشتر می شنویم.
همین رســانه های معاند که در سکوت اجباری ما 
شــده اند مرجع اخبار دســت نیافتنی، نمونه اش 
می شــود موضــوع مرحوم آرمیتــا گراونــد که خبر 
بستری شدنش در بیمارســتان، خیلی زود با خبر 
بازداشــت خبرنــگار روزنامه شــرق به صــدر اخبار 
آمــد، و درحالی که مــا منتظر سرنوشــت خبرنگار 
بازداشــتی بودیم، همان رسانه های معاند هرچه 

که دست شان رسید منتشر کردند.
البته هم زمان با خبر فوت آرمیتا، روزنامه اعتماد در 
گزارشی مفصل و دقیق تا جایی که می شد، ابعادی 
از موضوع را در گزارشی میدانی روایت کرد، گزارشی 

که می شد خیلی زودتر منتشر شود.
برگردیم به ســال ۸۸،  مهاجــرت روزنامه نگاران نه 
فقط از کشور که در سال های بعدی به شکلی دیگر 

ادامه یافــت، آنها که مانده بودند،  زیر فشــارهای 
سیاسی و اقتصادی راه دیگری پیدا کردند، در دهه 
نود و با گسترش شبکه های اجتماعی و فضاهای 
کاری جدید، خیلی ها رفتنــد دنبال تولید محتوا، 
روابط عمومی و حتی ساخت پادکست. نه این که 
این راه ها یا خداحافظی با کار روزنامه نگاری آسان 
باشــد، خیر، اما لابد پیش خودشــان هر روز تکرار 
کردند چرا باید ســری را که درد می کند، دســتمال 

نبست و راحت نشد؟
شواهد نشــان می دهد راه درســتی را هم انتخاب 
کرده اند، پای صحبت شان که بنشینید از دلتنگی 
برای تحریریه ها زیاد می گویند اما حاضر نیستند 

راه رفته را برگردند.
برنمی گردنــد چــون در موقعیت فعلــی اگر فقط 
یه غصه داشــته باشــند و همین دوری از تحریریه 
باشــد، در موقعیــت قبلــی غصه ها زیادتــر بود،  
ساده ترینش همین گلایه مردم است که معتقدند 
شــما آنچــه را کــه بایــد نمی نویســید، اگــر البتــه 
روراســت تر بخواهند نقدت کنند می گویند شــما 

دروغ می نویسید.
برنمی گردند تا خودشــان را اســیر دست مزدهای 
حداقلــی نکنند برای حرفه ای کــه نامش در میان 
مشــاغل ســخت قانون کار در ایران ثبت شــده. از 
فشــارهای امنیتی و سیاســی که گفته نشود بهتر 
اســت، وگرنه همین نوشــته شــامل سانســور یا 

تهدید می شود.
همــه این هــا را کــه کنــار هــم بگذاریــم، و از حال 
امروزمان بگوییم، می شویم یک جمعیت اندک که 
مانده ایم، شاید چند صد نفر، حتی کمتر. نه قصد 
مهاجــرت داریم و نه قصد هجــرت از تحریریه ها، 
اندازه خومــان در تــلاش هســتیم و مانده ایم که 
روایــت کنیم، بنویســیم، بــرای رنج مــردم، که رنج 
خودمان هم هست، برای اینکه »مرجعیت رسانه« 

همین جا بماند. 
کسی نتوانســته تاکنون مانع کارهای غیرحرفه ای 
و فیک نیوزها باشــد، کسی نتوانسته جلوی اعتبار 
گرفتن آن رســانه ها را بگیرد، اما قطعا می شود به 
خبرنگار و رسانه داخلی فضا داد که بیشتر و بهتر 
کار کند، تا دغدغه معاشش را هرچه هست تحمل 

کند اما دغدغه اضافه بر این را نه. 

هجدهمین نمایشــگاه بیــن المللی کتاب 
تبریز در حالی از ۱۷ تا ۲۱ آبان برگزار می شــود 
که وقفه ای چهار ساله در برگزاری مهمترین 
رویــداد فرهنگــی اســتان را به دلیل شــیوع 

بیماری کرونا شاهد بودیم

بهانه ای برای آشتی
 با یار مهربان

تیتر وار

2

بوسه ی مرگِ 
مینی بوس ها

8

5

ســخنان مقامات عالی کشور و موضع گیری 
بایــد  غــزه،  جنــگ  تحــولات  خصــوص  در 
ســرلوحه کســانی قــرار گیــرد کــه غلیــان 
احســاس در آن هــا، چشــم و گوششــان را 
بســته و موجب بیان اظهاراتی غیرمنطقی 

می گردد

نشانه هایی آشکار برای 
آنان که نمی اندیشند! 

داســتان، تکراری است. باز هم سانحه رانندگی 
و باز هــم نفس هایی کــه پایــان می یابد. این 
روزها اگــر اخبــار آذربایجــان شــرقی را دنبال 
کنید، می توانید بوسه ی مرگِ مینی بوس هایی 
را که زندگی هایــی را با خود واژگــون می کنند، 

مشاهده می کنید
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در  موضع گیــری  و  کشــور  عالــی  مقامــات  ســخنان 
خصوص تحولات جنگ غزه، باید ســرلوحه کســانی 
قــرار گیــرد کــه غلیــان احســاس در آن هــا، چشــم و 
گوششان را بسته و موجب بیان اظهاراتی غیرمنطقی 

می گردد.
در هفته هایی که تهاجم وحشیانه رژیم صهیونیستی 
بــه غیرنظامیــان غــزه شــدت گرفتــه، بــه کــرات در 
شبکه های اجتماعی مشاهده شد که عده ای خواستار 
ورود مســتقیم ایران به این جنگ و حمله به اسرائیل 
شده بودند. استدلال آن ها بر این گزاره استوار بود که 
قدرت نظامی ایران نباید محدود به بازدارندگی باشد 
و باید جامعه جهانی کاربرد این ســلاح های قدرتمند 
و آتشــین را لمس کند و چه رژیمی بهتر از اسرائیل که 
موجودیتش تنش زا و عامل کشتار و جنایت و ناامنی 
در منطقه است؛  مسئله ای که کاملا با مواضع مقامات 

عالی کشور تفاوت های آشکاری دارد. 
هــم ســخنان صریــح سرلشــکر باقــری، هــم موضع 
اخیر وزیر کشــور در خصوص اقــدام عملی ملت های 

مســلمان منطقه در واکنــش به جنایات اســرائیل و 
عــدم دخالت ایــران و هم دیگــر اظهاراتی کــه در این 
مدت از سوی چهره های سیاسی و نظامی بیان شده، 
حاکــی از آن اســت که ایــران تصمیم نــدارد به صورت 
آن هــم  دلیــل  و  کنــد  جنــگ  وارد  را  خــود  مســتقیم 

مشخص است.
چون جبهه مقاومت در منطقه به قدری توسعه یافته 

و توانســته بــه توانمندی های نظامی دســت یابد که 
خود به تنهایی عرصه را برای رژیم صهیونیســتی تنگ 
خواهد کرد و این به برکت باورشدن درخت مقاومت 
اســت که دهه ها قبل در منطقه کاشته و امروز تبدیل 
به درختی تناور شــده که می تواند نفس اسرائیل را در 
ســینه حبس کند؛ جریانــی که خود دارای تشــکیلات 
مســنجم و تصمیمــات مجزایی بــوده و به تنهایی در 

تحولات ایفای نقش می کند. 
امــا جدا از این مســئله، راهبرد اساســی ایــران بعد از 
انقــلاب همواره بر این اصل اســتوار بــوده که به هیچ 
وجــه آغازگــر جنــگ نخواهــد بود مگــر زمانــی که به 
خاک کشــور تهاجم صورت پذیرد و در این صورت، به 

مقابله آتشین با دشمن می پردازد. 
امــا در خطایــی آشــکار، افــرادی کــه از قضــا دل در 
گروی وطــن و انقلاب دارند، به دلیل عدم آشــنایی با 
پیچیدگی های دنیای سیاست، دست به چنین اظهار 
نظرهایــی می زننــد که کاملا با سیاســت های رســمی 
کشور در تعارض است و معمولا نشانه  نیندیشیدن و 

غلیان احساسات است. 
واقعیــت آن اســت که سیاســت و به خصــوص روابط 
بین الملــل، عرصه ای اســت نخبگانی و بایــد در این 
ســطح مورد بحــث قــرار گیــرد. آوردن آن بــه محیط 
عمومــی و اظهارنظر افــرادی که هیچ نســبتی با این 
حــوزه ندارنــد، در نهایت منجــر به چنین تفاســیری 
می شــود کــه نــه دارای عقلانیــت اســت و نــه واجــد 
تعمیــق  آن  کارکــرد  تنهــا  و  رســمی  پشــتوانه هایی 

پوپولیسم است. 

فــرارو- اســرائیل از ایــن فرصــت بــرای تحقــق جــاه 
طلبی هــای ســرزمینی صهیونیســت ها در میــان مــه 
جنگ با ایجاد آخرین موج ســلب مالکیت فاجعه بار از 

فلسطینیان استفاده کرده است. 
ریچــارد فالــک؛ اســتاد حقــوق بین الملــل دانشــگاه 
پرینســتون و گزارشگر ویژه شورای حقوق بشر سازمان 
ملل در مــورد وضعیت حقوق بشــر در فلســطین در 

فاصله سال های ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۴.
به گــزارش فرارو به نقــل از میدل ایســت ای؛ "آنتونیو 
گوتــرش" دبیــرکل ســازمان ملــل متحد اخیــرا مورد 
ســرزنش اســرائیل قرار گرفت زیرا وی با بیــان این که 
حمله ۷ اکتبر حماس "در خلاء رخ نداد" یک واقعیت 

را بیان کرد. 
گوتــرش توجه جهانیــان را بــه ســوابق طولانی مدت 
اســرائیل در اقدام تحریک آمیز جنایتکارانه شــدید در 
فلســطین اشــغالی جلب کرد که از زمانی کــه آن رژیم 
پس از جنــگ ۱9۶۷ میلادی به قدرتی اشــغالگر تبدیل 
شــد، رخ داده اســت. نقش اشغالگر نقشــی که انتظار 
مــی  رود موقتــی باشــد در چنین شــرایطی بــا رعایت 
قوانین بشــر دوســتانه بین  المللی از طریق تضمین 
امنیــت و ایمنــی جمعیــت غیــر نظامی تحت اشــغال 
همان طور که در کنوانســیون چهارم ژنو تصریح شده 
محول می شــود. اســرائیل به اظهارات کاملا مناســب 
و دقیــق گوترش بســیار خشــمگینانه واکنش نشــان 
داد زیــرا می تــوان آن اظهارات را این گونه تفســیر کرد 
که اســرائیل با توجه به تجاوزات شــدید و متنوع خود 
علیه مردم در سرزمین  های اشغالی فلسطین به  ویژه 
در غزه و هم چنین در ســرزمین  های اشــغالی در کرانه 
باختری و بیت المقدس خود آغازگر ماجرا بوده است. 
به هر حال، اگر اسرائیل بتواند خود را به عنوان قربانی 
بی گناه حمله ۷ اکتبر بــه دنیا معرفی کند می تواند به 
طور منطقی امیدوار باشــد که از حامیان خود در غرب 
برای انتقام گیری هر طور که می خواهد بدون مواجهه 
با محدودیت های حقوق بین الملل، اقتدار ســازمان 
ملــل متحد یــا اخلاق مشــترک که برایــش آزار دهنده 

خواهد بود هر کاری که می خواهد انجام دهد.
در واقع، اســرائیل با مهارت معمول خود در دستکاری 
گفتمــان جهانــی که افــکار عمومــی را شــکل می دهد 
و سیاســت های خارجــی بســیاری از کشــورهای مهم را 
هدایــت می کند و بــه حمله ۷ اکتبر پاســخ داد. چنین 
تاکتیک  هایــی در اینجــا تقریبــا زائد به نظر می  رســند 

زیرا ایالات متحــده و اتحادیه اروپا به ســرعت برای هر 
اقدامی که اسرائیل در پاســخ به آن انجام داد هر چند 
انتقــام  جویانه، ظالمانــه یا غیرمرتبط بــا بازگرداندن 
امنیــت مــرزی اســرائیل موافقــت کردنــد. ســخنرانی 
گوترش در ســازمان ملل تاثیر چشــمگیری داشت زیرا 
بالن بی گناهی اســراییل را که هنرمندانه ساخته شده 
بود سوراخ کرد. او با این کار توجه را به سوی ویرانی در 
غزه و نســل زدایی جمعیــت ۲.۳ میلیون نفری بیگناه 

غزه سوق داد.
چیــزی که بــه نظر من عجیــب و ناراحت کننده اســت 
این اســت که علیرغــم اجماع بر ســر ایــن موضوع که 
حملــه حماس بــه دلیــل نقص های خــارق العاده در 
قابلیت های اطلاعاتی و امنیتی شــدید مرزی اسرائیل 
امــکان پذیر شــد ایــن عامــل از آن روز به نــدرت مورد 
بحث قــرار گرفته اســت. چرا مــردم اســرائیل به جای 
خشــم انتقام جویانه علیه غزه تمرکز را معطوف انجام 
اقدامــات اضطراری بــرای بازگردان امنیت اســرائیل از 
طریق اصــلاح خطاهــای پرهزینه سیســتم خود نمی 
کنند تــا اطمینان حاصــل نمایند که حوادثی مشــابه 

حادثه ۷ اکتبر دوباره رخ نخواهد داد؟
مــن می توانم بی  میلــی "بنیامین نتانیاهو" نخســت 
 وزیر اسرائیل برای ارائه توضیح در این باره  را درک کنم 
زیرا این امر به منزله اعتراف به مســئولیت شخصی او 
در قبال فاجعــه  ای خواهد بود که اســرائیل در هنگام 
سرازیر شدن جنگجویان فلســطینی به سوی مرزهای 

آن کشور تجربه کرد.
بدون شــک اســرائیل به احتمال زیــاد تمام ابــزاری را 

که در اختیــار دارد با احســاس اضطرار بــرای رفع این 
شــکاف های باورنکردنی در سیســتم اطلاعاتی خود و 
تقویت توانایی هــای نظامی خود در امتــداد مرزهای 

نسبتا کوتاه غزه به کار می گیرد.
نتانیاهــو با ارائه نقشــه ای از خاورمیانه که فلســطین 
را شامل نشــده بود طی ســخنرانی در ماه سپتامبر در 
ســازمان ملل که در آن از صلحی جدیــد در خاورمیانه 
در چشــم انداز اســرائیل صحبــت کرد به طــور موثری 
فلســطینیان را از ســرزمین خود پاک کرد و این گمانه 
زنــی را تقویت کــرد که عادی ســازی رابطه اســرائیل با 
عربســتان ســعودی به معنــای انــکار ضمنــی اجماع 
سازمان ملل متحد در مورد فرمول دو کشور به عنوان 
نقشــه راه صلــح خواهــد بــود. در همین حال خشــم 
اســرائیل و پاســخ شــدید به حمله حماس مردم را در 
سراســر جهان عــرب و در واقع در سراســر جهان حتی 
در کشــورهای غربــی خشــمگین کرده اســت. بــا این 
وجود، پــس از بیش از ســه هفته بمبــاران بیرحمانه، 
محاصــره کامــل و آوارگی اجباری دســته  جمعی نقش 
اســرائیل برای بــه راه انداختن این موج خشــونت در 
غزه هنوز توســط حامیــان غربی آن کشــور به چالش 
کشــیده نشــده اســت. ایالات متحده به طــور خاص 
از اســرائیل در ســازمان ملل متحد حمایــت می کند و 
از حــق وتوی خــود در صورت لــزوم در شــورای امنیت 
استفاده کرده و تقریبا بدون همراهی با دیگر کشورها 
علیه آتش بس در مجمع عمومی ســازمان ملل متحد 
رای می دهد. حتی فرانسه به قطعنامه مجمع عمومی 
رای داد و بریتانیا بــا رای ممتنع موافقت کرد که هر دو 

کشــور احتمالا در پاســخ به فشــارهای مردمی ناشی از 
تظاهرات خیابانی بزرگ و خشــم ایجاد شده در داخل 
جوامع شان تلاش کردند واکنشی عملی از خود نشان 

دهند.
هــم چنین، بــه نظر می رســد در مــورد غــزه فراموش 
شــده که دولت افراطی اســرائیل مجموعــه تحریکات 
خشــونت آمیــز تــکان دهنــده ای را در سراســر کرانــه 
اقــدام  ایــن  بســیاری  داد.  انجــام  اشــغالی  باختــری 
خشــونت آمیز شــهرک نشــینان را به عنوان بخشــی از 
آخرین بازی پروژه صهیونیســتی با هدف دستیابی به 
پیروزی بر بقایای مقاومت فلسطین تفسیر کرده اند.

دلیل اندکی وجود دارد که شــک کنیم اســرائیل عمدا 
با اقــدام فــوری در واکنش بــه حملــه ۷ اکتبر حماس 
بیش از حد واکنش نشان داده است به ویژه اگر هدف 
آن کشــور منحــرف کــردن توجه از تشــدید خشــونت 
علیه شــهرک نشینان کرانه باختری باشــد که با توزیع 
اســلحه های دولت به "تیم های امنیتــی غیر نظامی" 
تشــدید شــده اســت. به نظــر می رســد طــرح نهایی 
دولت اســرائیل این اســت که یک بار برای همیشــه به 
توهمات تقســیم ســازمان ملل پایان دهد و به هدف 
حداکثری صهیونیســت ها یعنی الحاق یا انقیاد کامل 

فلسطینیان کرانه باختری اقتدار بخشد.
در واقــع، هــر چنــد بیمارگونــه بــه نظــر می رســد اما 
واقعیت آن اســت که رهبری اســرائیل از وقایع ۷ اکتبر 
اســتفاده کرد تا با ارتکاب نسل کشی در غزه کار را تمام 
کند و در پوشــش ایــن ادعا که حمــاس چنان خطری 
اســت که باید نابود شــود حمله به کل جمعیت غزه را 

توجیه کرد.
تحلیل  هــای مــن مــرا بــه ایــن نتیجــه می  رســاند که 
ایــن جنــگ ادامــه  دار اساســا در مــورد امنیت غــزه یا 
تهدیدات امنیتی ناشی از حماس نیست بلکه در مورد 
چیزی بســیار شــوم  تر و بدبینانه  تر اســت. اسرائیل از 
ایــن فرصــت برای تحقــق جــاه طلبی های ســرزمینی 
صهیونیســت ها در میان "مه جنگ" بــا ایجاد آخرین 
موج سلب مالکیت فاجعه بار از فلسطینیان استفاده 
کرده اســت. این که آن را "پاکســازی قومی" یا "نســل 
کشــی" بنامیم در درجــه دوم اهمیت قــرار دارد اگرچه 
در حــال حاضــر بــه عنــوان یکــی از بزرگتریــن فجایع 
بشردوســتانه قرن بیست و یکم شــناخته می شود. در 
واقع، مردم فلسطین قربانی دو فاجعه همزمان شده 

اند: یکی سیاسی و دیگری انسانی.

رویــداد۲۴ - یــک فعــال سیاســی اصــلاح طلب در 
گفتگو بــا منیبان درباره احتمال مشــارکت و لیســت 
دادن اصــلاح طلبــان در انتخابات بیان کــرد: به طور 
کلی مشــخص نیســت کدامیــک از اصــلاح طلبان در 
انتخابات شرکت می کنند و امکان دادن لیست بعد از 

اعلام نظر شورای نگهبان مطرح می شود. 
علــی صوفــی، فعال سیاســی اصــلاح طلــب، درباره 
مقابــل  در  طلبــان  اصــلاح  انتخاباتــی  واکنــش 
میتینگ های سیاســی اصولگرایان گفت: اصولگرایان 
فرق هــای متعددی با اصــلاح طلبان دارنــد از جمله 
اینکه نســبت به نظارت استصوابی مصونیت دارند و 
خیالشان راحت است و شورای نگهبان با آن ها همراه 
است. اما اصلاح طلبان برعکس اصولگرایان هستند 
و اصلا نظارت اســتصوابی برای اصلاح طلبان ساخته 
شــده اســت. فرق این دو این اســت که مجال برنامه 
ریــزی و ســازماندهی را از اصــلاح طلبــان می گیرند و 

اصولگرایــان همــواره می توانند برنامه ریــزی کنند و 
هیچ مانعی بر ســر راه برنامه ریزی آن ها نیست. آن ها 
می توانند کاندیداهایشان را برای چند سال آینده نیز 
پرورش دهند و تبلیغات کنند و برای انتخابات آماده 
شــوند، اما اصلاح طلبان تا بعــد از اعلام صلاحیت ها 
توســط شــورای نگهبان، هیــچ برنامه ریــزی ندارند و 

تصمیمی نخواهند داشت.
او در ادامــه درباره احتمال مشــارکت و لیســت دادن 
اصــلاح طلبــان در انتخابــات بیان کرد: بــه طور کلی 
مشخص نیست کدامیک از اصلاح طلبان در انتخابات 
شــرکت می کننــد و امکان دادن لیســت بعــد از اعلام 
نظر شــورای نگهبان مطــرح می شــود. در دوره هایی 
اصلاح طلبــان تصمیم گرفتند که برای رفع تندروی ها 
و کنــار گذاشــتن افراطی گری هــای اصولگرایــان، در 
حالیکــه کاندیدا هــای حداقلی داشــتند یک لیســت 
ارائــه کنند تا در صحنه باقــی بمانند و با کاندیدا های 

موجود که شــناخته شــده هــم نبودنــد در انتخابات 
شرکت کنند. مثلا در انتخابات سال 9۴ اصلاح طلبان 
وقتی دیدند همه کاندیدا هــای آن ها از صحنه خارج 
شــدند دســت برنداشــتند. مثلا من در تهران رئیس 
ســتاد اصلاح طلبان بودم و فراخوان دادیم و عده ای 
را شناســایی کردیم و وارد مصاحبه شــدیم و حتی دو 
نفر از اصولگرایان شاخص هم وارد لیست شدند. اما 

از ســال 9۴ به بعــد راهبرد اصلاح طلبان این شــد که 
فقط بــا نیرو های نزدیک به خود وارد صحنه شــوند، 
اما چــون پس از آن نیرو های لازم را نداشــتند کاندیدا 
ندادند. الان هم وضعیت فرق نکرده و بدتر هم شده 
است. همچنین ما مردم را نداریم در دهه نود مردم را 

داشتیم، اما الان نه کاندیدا داریم و نه مردم را!
صوفــی در پایان گفــت: هیچ لیســت و امیدی وجود 
نــدارد. بــه هر حــال انتظــار می رفت کــه حاکمیت با 
توجه به کاهش مشــارکت در انتخابات 9۸ و ۱۴۰۰ یک 
تغییــری در روند انتخاباتی خود بــرای جلب رضایت 
مــردم ارائــه کنــد و کاندیدا هــای مختلــف در صحنه 
حضــور داشــته باشــند و ایــن انگیزه ای بــرای حضور 
مــردم، در انتخابــات شــود، امــا این هم نشــد. یعنی 
حاکمیــت از مشــارکت حداکثری هم گذشــته اســت. 
آنچه برای آن ها مهم اســت یکدســت بودن حاکمیت 

است تا خیالشان راحت باشد.
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پایان بازی اسرائیل بسیار شوم تر از بازگرداندن "امنیت" است

وقتی گوترش بالن خودساخته اسرائیل را سوراخ کرد

انتقاد علی صوفی از شورای نگهبان:

نظارت استصوابی فقط برای اصلاح طلبان ساخته شده است 

حرف اول

ادامه از صفحه یک

حقوق مصوب شــورای عالی کار را دریافت کند. کارگر ترجیح می دهد که به سمت 
چنین مشــاغلی که عمدتا کاذب هســت بــرود. نمونــه دیگر برای اشــتغال کارگر 
فعالیت در تاکســی اینترنتی اســت. اکثر کسانی در تاکســی های اینترنتی مشغول 
کســب درآمد هســتند, میزان درآمد آنهــا در ماه از حداقل حقوق مصوب شــورای 
عالی کار بیشــتر اســت. نیروی کار با توجه بــه افزایش هزینه هــای زندگی ترجیح 
می دهد در چنین مشــاغلی فعالیت کنند.«وی گفت: »درســال ۸9 متوسط درآمد 
دریافتی کارگران حدود ۳۰۰ دلار بود,در حال حاضر چون ارزش پول کاهش یافته 
اســت, متوسط درآمد دریافتی جامعه کارگری به ۱۰۰ دلار رسیده است. بنابراین به 
راحتی می توان گفت که وضعیت درآمدی جامعه کارگری بســیار خطرناک اســت. 
خطرناک از این جهــت که یک کارفرما برای ایجاد یک واحدهای تولیدی ســرمایه 
گذاری زیادی کرده است اما مشــاهده می کنیم که نیروی کار به دلیل پایین بودن 

دستمزد رغبتی برای فعالیت ندارد.«
امــام قلی تبار گفــت: »برخلاف اینکه مســئولان اعلام می کنند شــیب تورم کاهش 
یافتــه اما کارگــران آن را حس نمی کننــد. در حال حاضر کارگران نمــی دانند که با 
وجود خط معیشتی که چندین برابر حقوق دریافتی آنها است، چگونه هزینه های 
وحشــتناک درمانــی، هزینه های کمرشــکن آموزش و پــرورش، هزینه هــای مواد 
خوراکی و غذایی و بهداشــتی، مســکن و حمل و نقل و هــزاران هزینه دیگر را رفع 

و رجوع کنند.«

دروغی به نام تورم زا بودن دستمزد
در این سال ها همواره بسیاری از کارشناسان اقتصادی،  فعالین صنفی و کارگری،  
تورم زا بودن دستمزد را دروغی بزرگ دانســته و بر عدم تاثیرگذاری جدی افزایش 
منطقی دســتمزدها روی نرخ تورم تاکیــد کرده اند که البته به اســتدلال های آنان 

توجه چندانی نشده است.
مرحــوم فریبر رئیس دانــا در این رابطه گفتــه بود: » لیبرال ها عیــن طوطی مدام 
تکرار می کنند اگر دســتمزدها را بالا ببریم تورم می شود، من می گویم اشتباه است، 
اگر هم تورمی حاصل شــود، قابل مهار است. اگر دستمزدها را ۷/۱ برابر کنیم، نرخ 

تورم فقط ۴ درصد بالا می رود.«
یا کاظــم فرج اللهی، فعال صنفی حوزه کارگری که در این خصوص معتقد اســت: 
» ادعای تورم انتظاری و تورم زا بودن دســتمزد، یک دروغ اقتصادی بزرگ اســت و 
آن قدر در ســطح جامعه تکرار شــده که حتی مطلعین و برخی از کارشناســان هم 
آن را باور کرده اند. واقعیت این اســت که اگر افزایش دســتمزد تاثیری در تورم هم 
داشــته باشــد، این تاثیر بسیار ناچیز اســت. با یک معادله خیلی ساده می توانیم 
به این نتیجه برســیم. سهم دستمزد در قیمت تمام شده کالا، معادله ای نیست که 
نتوان پاســخ آن را یافت. برآوردهای مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد در 
بنگاه های صنعتی با بیش از ۱۰ کارگر، ســهم دستمزد در قیمت تمام شده کالا کمتر 

از ۱۰ درصد است.«
حســین راغفر، یکــی از اقتصاددانــان نهادگرا در توضیــح رابطه تورم و دســتمزد 
می گوید:  »عوامل تورم متعدد و فراتر از نقش دســتمزد اســت. ســهم دستمزد در 
تولیــد ناخالص داخلی کمتر از ده درصد اســت درحالیکه این نرخ در کشــورهای 
پیشرفته حدود ۷۰ درصد است بنابراین نقش دستمزد در ایجاد تورم ناچیز است. 
بــه صراحت می تــوان گفت بهانه هــای مطرح شــده درباره تورم زا بــودن افزایش 

دستمزدها یک دروغ فاحش است.«
دهه هاســت که پیدا کردن رابطه منطقی میان افزایش دســتمزها و تورم موجب 
مناقشــه های بســیاری بین کارشناســان اقتصادی از گرایش های فکری مختلف 

شده که هنوز به نقطه اشتراکی منتهی نشده و اختلافات همچنان وجود دارد.
جریــان  غالــب در اقتصــاد ایــران کــه از قضــا اثرگــذاری زیــادی روی نهادهــا، 
تصمیم ســازان، تصمیم گیــران و حتــی افــکار عمومــی دارد و در جهــت تعمیــق 
مناســبات به ســمت کارفرمایان فعالیت می کنند، همیشــه ســعی در ربط دادن 
مســئله افزایش دســتمزد روی تورم داشته که متاســفانه در این خصوص موفق 

عمل کرده است.
دولــت  هم در ایــن جدال همواره ســمت آن طیف اقتصادی ایســتاده  کــه یکی از 

ریشه های اصلی تورم را افزایش دستمزدها تلقی می کند. 

صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت هم بیشتر از کارگران 
درآمد دارند!

محک خوردن ادعای تورم زا بودن 
دستمزدها

تحلیلی بر سخنان سید حسن نصرالله:

گسترش حساب شده درگیری ها 
با سیاست ارعاب و ابهام

ادامه از صفحه یک

گذشــته از همه این هــا، باید این را هم در نظر گرفت کــه طرف حزب الله، یکی 
از ارتش های مجهر دنیاســت که مســتظهر اســت به حمایت بی چون و چرای 
آمریکا و باید همجون شــطرنج بازی ماهر، با احتیاط و همه جانبه نگری کامل 
بازی را پیش برد نه با هیاهو و شــعار دادن و بلوف زدن. واقعیت این اســت که 
نه می شد قاطعانه تر از این سخن گفت و نه حساب شده تر از این. ضمن این 
که نصرالله نمی خواســت در زمره رهبران ســاکت جهان اســلام قــرار بگیرد که 

فقط تماشاچی نسل کشی هستند.
 او هــم ســخن گفت و هــم، همان طور که در ســخنانش اشــاره کــرد، از فردای 
طوفان الاقصی، با گرم کردن مرزهای شــمالی اسراییل، یک سوم نیروی زمینی، 
نصــف نیروی دریایی و یک چهارم توان نیروی هوایی اســرائیل را معطوف این 
منطقــه کرده اســت تا عملیــات علیه غزه کُندتــر و کم توان تــر از برنامه پیش 
بــرود. توجه به این نکته مهم اســت که اســرائیل نیــاز دارد در زمانــی کوتاه به 

پیروزی مورد نظر خود در غزه برسد و زمان به نفعش نیست.
و نهایتا نباید انتطار داشت نصرالله و حزب الله تحت امر او بار تمام بی عملی 
دنیای اســلام و جهان عرب را به دوش بکشــند هر چند کــه حزب الله در عمل 
و نه در ســخن، ثابت کرده اســت که هــر گاه نیاز به جنگ همه جانبه باشــد، از 
ورود بــه میــدان نبرد، ابایی ندارد و کســی چه می داند، شــاید تحــولات روزها 
و هفته های آتــی، به چنین انفجــاری بینجامد و درگیری حزب الله و اســرائیل 
این بار نه در مزارع شــبعای لبنان که در شهرک های شمالی اسرائیل رخ دهد و 

معادلات را به کلی تغییر دهد.
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فارس- امام جمعــه تبریز با انتقاد از وضعیت ترافیک در 
شــهر تبریز گفت: ما باید زحمت مردم را کم کرده سیاست 
شــهری ما هم نیاز بــه بازنگری جــدی دارد از این رو باید از 
ظرفیت نخبــگان در این خصوص اســتفاده کرد و اجازه 

ندهیم بخشی از زمان مردم در ترافیک بگذرد 
حجت الالام سیدمحمدعلی آل هاشم امام جمعه تبریز در 
خطبه های نماز جمعه تبریز در خطبه اول این هفته نماز 
جمعه تبریز)۱۲ آبان ۱۴۰۲(  از وضعیت رهاشــدگی ترافیک 
تبریــز انتقاد و اظهار کرد : دیشــب بنده می خواســتم  به 
مجلــس ختم بروم که یکی در مســجد ســید حمزه بود و 
یکی هم مراســم ختم مادر شــهید محمدنــژاد در خیابان 
مــارالان بود ولی هــر چه قدر تــلاش کردیم نشــد؛ یعنی 
دوســاعت در خیابان شــمس تبریــزی و دارایــی معطل 

ترافیک بودیم. 
وی ادامــه داد: در ســال های اخیر افزایــش میزان تردد و 
نواقص زیرســاختی باعث مشکل ترافیک عمده در تبریز 
شــده اســت و البته بازگشــایی مدارس ترافیــک را به گره 

ناگشودنی تبدیل کرده است.  
نماینــده ولی فقیــه در اســتان آذربایجان شــرقی بیــان 
داشت: سیاســت گذاری شــهری در دهه های گذشته این 
وضعیت را به وجود آورده اســت و نمی دانم چرا اصرار بر 

همین رویه هاست. 
سیاست شهری نیاز به بازنگری جدی دارد

وی افزود: ما باید زحمت مردم را کم کرده  سیاست شهری 
ما هم نیاز به بازنگــری جدی دارد از این رو باید از ظرفیت 

نخبــگان در این خصوص اســتفاده کرد و اجــازه ندهیم 
بخشــی از زمــان مــردم در ترافیک بگــذرد از ایــن رو تمام 
عناصر و دستگاه های دخیل باید به سیاست واحد و افق 

روشن و موثر برسند.
انتقاد از رواج مهریه های سنگین در جامعه  

امام جمعه تبریز در بخش دیگری از ســخنان خود از رواج 
مهریه هــای ســنگین در جامعه انتقاد کرد و گفت:  ســراغ 
دخترانــی بروید که مهریه ســنگین نمی خواهد یعنی چه 
مهریــه به تاریخ تولد؟ این از لحاظ شــرع مشــکلی ندارد 

ولی عرف مشکل دارد. 
وی ابــراز کرد: برخی ها مهریه را بــا حرف های مثلا ۳۱۳ به 
عنوان یاور مهدی، ۱۱۴ به نیت فلان چیز، ۱۴ ســکه به نیت 
۱۴ معصــوم می گذارنــد کــه ســرجمع همان تاریــخ تولد 

می شود؛ این چه وضعی است مگر تجارت می کنید؟

فارس- فلســطین و مظلومیت مردمانش و انزجار از 
شــقی ترین کودککشــان این روزهای عالم، پررنگترین 
قــاب و غالــب راهپیمایی ۱۳ آبــان امــروز تبریزیها زیر 

باران پائیزی بود. 
 فقط دانش آموزان نبودند، هــر چند امروز روز دانش 
آمــوز بود اما همــه بودند، از پیر و جــوان و زن و مرد تا 
کودکان خردســالی که با پرچم فلســطین در دست و 
دســت در دســت پدران و مادرانشــان آمده بودند ۱۳ 

آبانی متفاوت را رقم بزنند.
محمدحســین دبســتانی زیــر بــاران از بــاران بمــب و 
موشــک بر ســر کودکان بی پنــاه غزه شــعر می خواند 
و پیــر و جوانــی کــه پرچم هــای ایــران و فلســطین را 
دوشــادوش هم بالا نگهداشــته بودند، دل هایشان را 
گره زده بودند به دل مردمــان مظلوم و بی پناهی که 
این روزها در سکوت همه مدعیان دموکراسی و حقوق 

بشر زیر تازیانه کینه و خباثت یزیدیان زمان هستند.

»خیبــر خیبر یــا صهیون« شــعاری که مــردم تبریز زیر 
باران با هر چه توان داشــتند، فریاد می کردند، شعاری 
که همراه با شعار همیشــگی و سنتی »مرگ بر آمریکا« 
و »مرگ بر اســرائیل« شــاه بیت اصلــی راهپیمایی روز 
ملی مبارزه با اســتکبار امســال بــود و نمادهایی چون 
حمــل نمادیــن پیکر پاره پــاره و غرق به خــون کودک 
فلســطینی در آغــوش دختری جوان حــال و هوای آن 
را بــا همه راهپیمایی های ســال های پیشــین متفاوت 

کرده بود.
نابودی رژیم صهیونیستی و آزادی فلسطین مهمترین 
شــعار حاضران در راهپیمایی ۱۳ آبان تبریز بود به این 
امیــد که صبح جمعــه ای نمــاز جماعت را در مســجد 

الاقصــی اقامه کنند و بــا نوای »حیدر حیــدر« آمادگی 
خــود را برای اعــزام به ســرزمین های اشــغالی عیان و 
آشــکار فریاد می کردند، بغضی که این روزها بر دل هر 

مسلمان و آزادیخواهی سنگینی می کند.
یکــی از نمادهایــی کــه راهپیمایــی ۱۳ آبان امســال را 
فلســطینی تر از همیشــه کرده، لباس هــای رزمی بود 
کــه بر تــن کوچــک و بــزرگ، زن و مــرد و دختر و پســر 
نشســته بود تا حمایت خود از مظلــوم ترین مردمان 
این روزهای جهان را به نمایش بگذارند، فلسطینیانی 
بــه گفتــه اســماعیل هنیــه معتقدنــد تنهــا حضــور و 
راهپیمایی این چنینی آزادگانی چون مردم شــهیدپرور 
تبریز برایشــان دلگرم کننده تر از ادعاهای پوشــالین 

برخی کشــورها و دولت های به ظاهر مسلمانی است 
که در خفا دستانشــان دســت در دســت کودک کشان 

صهیون به خون زنان و کودکان غزه آلوده است.
اشک ســرازیر دانش آموزانی که زیر قطرات باران سرد 
پائیــزی نظاره گــر صحنــه ای بودند کــه در آن جمعی 
از دختــران تبریزی بــا در آغوش گرفتــن پیکر نمادین 
کودکان غــرق به خون فلســطینی کفن شــده مقابل 
تصویــری بــزرگ از صحــن مجمــع عمومــی ســازمان 
ملــل می خواســتند مظلومیت این مــردم محصور در 
بزرگترین زندان روباز عالم را بی هیچ کلامی به نمایش 
بگذارنــد، از بــی ریاتریــن تصاویر راهپیمایــی ۱۳ آبان 

امسال در تبریز بود.

 ایرنــا - رییــس کمیســیون امنیــت ملــی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اســلامی با اشاره به اینکه رهبر 
کبیر انقلاب از ۱۳ آبان به عنوان انقلاب دوم ملت ایران 
یــاد کردند، گفــت: انقلاب دوم ضامــن حرکت انقلاب 

اسلامی و نهضت سال ۵۷ بود. 
 » وحید جلال زاده « در مراســم استکبارستیزی ۱۳ آبان 
در تبریز با بیان اینکه ۱۳ آبان ســال ۱۳۵۸ نقطه عطفی 
در تاریــخ انقــلاب اســت و امــام از این روز بــه عنوان » 
انقلاب دوم« نام بردند، اظهار کرد: اگر لانه جاسوســی 
امریکا تسخیر نمی شــد امکان نداشت انقلاب اسلامی 
ایران موفق شــود زیرا بر اســاس اســناد یافت شده از 
لانه جاسوســی مشخص شــد ســفارت آمریکا درصدد 

نابودی انقلاب بود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه مــردم آذربایجان عــزت ایران 
عزیز هســتند و در برهه های مختلــف نقش خود را در 
حفاظت از دین و انقلاب نشــان داده اند، خاطرنشان 
کرد: ۱۳ آبان امســال مقارن بــا جنایت قرن علیه مردم 

غزه اســت و آیات و ســفارش انبیــاء این اســت که اگر 
انسان آزاده ای مورد ظلم قرار می گیرد مسلمانان باید 

خود را شریک بدانند .
وی با بیــان اینکه امام خمینی )ره( ســه هدف نابودی 
پهلــوی، مبــارزه بــا اســتکبار و آزادی مســجد الاقصی 
را هــدف گــذاری کــرده بودنــد، اظهــار کــرد: موضوع 
فســلطین و قدس شــریف در ســخنان امــام راحل به 

کرات دیده می شود و روز قدس یادگار ایشان است .
رییس کمیســیون امنیت ملــی و سیاســت خارجی به 
دیدارش با »اســماعیل هنیه« از رهبران حماس اشاره 
کرد و گفت: شــعار علیه اســراییل خواســته هنیه از ما 

بود.
وی با اشــاره به تبعات عملیات طوفان الاقصی گفت: 

پیام عاشــورا که تســلیم نشــدن در برابر ظلم است در 
عملیات حماس و جبهه مقاومت متجلی است.

وی بــا اشــاره بــه اینکــه طوفــان الاقصــی طوفانی در 
روابط بین الملل در جغرافیای سیاســی و بر هم زننده 

نقشــه های اســتکبار بود، گفت: جبهه مقاومت هیمنه 
اســراییل را شکســت و زخم این عملیات ترمیم شدنی 

نیست .
جلال زاده با بیان اینکه اســراییل به دنبال ملت سازی 
و پایــگاه نظامــی ایــالات متحــده آمریکاســت، گفت: 
رییــس جمهور آمریــکا و ســران اروپا با حضــور در تل 
آویو حمایت خود را از اسراییل اعلام می کنند ولی نمی 
دانند ضربه وارده توسط حماس قابل ترمیم نیست .

وی اظهار کرد: به فرمــوده رهبر معظم انقلاب پیروزی 
مقاومــت دور نیســت و ضربــه ای کــه آمریــکا از افکار 
عمومی خورد از موشک های حماس نخورد و اسراییل 
در این جنگ رســوا شده اســت و مردم همه کشورهای 

جهان با غزه ابراز همدردی می کنند .
جلال زاده خاطرنشــان کــرد: حرکت هــای تاریخی در 
زمــان خــود قابــل تحلیل نیســت امــا ۱۵ مهــر مبداء 
تحولات غرب آسیا خواهد بود و اثرات طوفان الاقصی 

را خواهید دید .

گردشــگری  و  اجتماعــی  فرهنگــی،  معــاون  فــارس- 
نگاهمــان  گفــت:  آزاد  مناطــق  شــورایعالی  دبیرخانــه 
بــه موضــوع گردشــگری تــک بعدی نیســت و عــلاوه بر 
گردشــگری تفریحــی کــه مــورد تاکید اســت گردشــگری 
سلامت، گردشگری ورزشــی و غیره را نیز توسعه خواهیم 

داد. 
خلیلــی نیــا  در هفتمیــن جشــنواره انــار ارس در محل 
حمام کردشــت اظهار کرد: منطقه آزاد ارس و شهرستان 
جلفــا در فصول مختلف ســال دارای محصــولات متنوع 
کشــاورزی از جمله زردآلو، انجیر و انار اســت و باید از این 

ظرفیت جهت برندینگ نهایت استفاده را برد.
وی تصریــح کــرد: در دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد، 
نگاهمان به موضوع گردشگری تک بعدی نیست و علاوه 
بــر گردشــگری تفریحی که مورد تاکید اســت گردشــگری 
سلامت، گردشگری ورزشــی و غیره را نیز توسعه خواهیم 

داد.
اســماعیل عطاپور فرماندار شهرســتان جلفا نیز در این 
مراســم ابراز داشــت: شهرســتان جلفا یکی از قطب های 

مهم تولید انار است بطوریکه ۸۲ درصد تولید انار استان 
در شهرســتان جلفا و بخش عمده آن در ســیه رود به بار 

آمی آید.
وی خاطرنشان ســاخت: ثبت جهانی کاروانسرا و جشن 
ایــن ثبت که در روزهای اخیر اتفاق افتاد منجر به معرفی 
هرچه بیشــتر آثــار تاریخی این منطقه و جذب گردشــگر 

خارجی و داخلی خواهد شد.
معصومه پاشــایی بهرام نماینده مردم مرنــد و جلفا در 
مجلس شــورای اســلامی نیز، انــار را برند جلفــا خواند و 
عنوان کرد: تردد ۱۱ میلیونی در جاده های شهرستان های 
مرند و جلفا نشــان دهنده رونق گردشگری منطقه است 

و پس از اقتصاد، گردشگری در اولویت برنامه هاست.
اقســاط وام مســکن ملــی پلکانــی می شــود/ وجــود ٢ 

میلیون مسکن روستایی فرسوده در کشور 

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: عــلاوه بر کاهش نرخ 
ســود تســهیلات نهضت ملی مســکن از ٢٣ درصد به ١٨ 

درصد، اقساط این تسهیلات پلکانی خواهد شد. 
هادی عباســی، معاون امور مســکن و ســاختمان وزارت 
راه و شهرســازی در گفت وگــو با خبرنــگار اقتصادی ایلنا 
با بیان اینکه در ســطح روستاهای کشور ٢ میلیون واحد 
روســتایی فرســوده در ســطح کشــور وجود دارد، اظهار 
داشــت: کلیــات افزایــش وام روســتایی به ســقف ٣۵٠ 
میلیون تومان اخیرا تصویب شــد و با افزایش سقف وام 
می توان روند مقاوم ســازی، بازســازی و نوســازی مسکن 
روســتایی را افزایــش داد و می توانــد گشایشــی در ایــن 

زمینه ایجاد کند. 
وی افزود: با توجه به ســهمیه ای که در قانون برای ســال 
ســوم جهــش تولیــد مســکن در نظــر گرفته شــده این 

ســهمیه در بخش مســکن روســتایی، امســال عملیاتی 
می شــود، این وام شامل شــهرهای زیر ٢۵ هزار جمعیت 
هم می شود و ساکنان شــهرها با این جمعیت می توانند 
نســبت به دریافت تسهیلات ٣۵٠ میلیون تومانی با نرخ 

۵ درصد اقدام می کنند. 
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به کاهش نرخ سود 
تسهیلات مســکن گفت: با تصویب شورای عالی مسکن 
نرخ سود تسهیلات از ٢٣ درصد به ١٨ درصد کاهش پیدا 

کرد.
وی از پلکانی شــدن پرداخت اقســاط تسهیلات نهضت 
ملی مسکن خبر داد و گفت: علیرغم کاهش نرخ سود در 
حال پیگیری برای پلکانی اقســاط تسهیلات نهضت ملی 
مســکن هستیم، بطوریکه اقساط در سالهای اول کمتر و 

در سالهای پایانی بیشتر خواهد شد.

اقتصــاد۲۴ - عضو کمیســیون عمــران مجلس گفت: 
ســاخت چهــار میلیــون واحد مســکونی در چهار ســال، 
علیرغــم قانون گذاری، تعداد کمی نیســت. منابع، زمین 
و برنامه ریــزی مناســبی می خواهد. از ایــن رو ما از دولت 
ســیزدهم انتظــار داریم بعــد از چهار ســال، حداقل این 
چهار میلیون مســکن اگر به مرحله تحویل نمی رسد، در 

حال ساخت باشند.
 آمار ساخت مسکن هم گویی به سرنوشت دیگر آمارهای 
ارائه شده از سوی دولت سیزدهم تبدیل شده و بسیاری 

نسبت به صحت آن تردید دارند.
در جدیدترین آمار ارائه شــده از ســوی مرکز آمار ایران که 
پس از هشت ماه حبس آماری و سانسور داده ها صورت 
گرفت ادعا شــده اســت که هم اکنــون ۱.۷ میلیون واحد 
مســکونی در مراحل مختلف ســاخت قرار دارد و به مرور 

زمان به مردم تحویل داده می شود.
این آمــار نیز بســان دیگر آمارهــای دولت محــل تردید 
کارشناســان قــرار دارد، کمــا اینکه پیشــتر نیز وزیــر راه و 

شهرســازی چندان توانی در دولت سیزدهم برای تحقق 
وعده رئیــس دولت نمی دید، آنجا کــه مهرداد بذرپاش 
گفــت: »نزدیک بــه دو برابر بودجه عمرانی کشــور یعنی 
۲۸۰۰ هــزار میلیــارد تومان برای ســاخت چهــار میلیون 
مســکن نیاز داریم، پس فکر نکنید اگر از ســاخت مسکن 
کوتاه آییم مقصر دولت اســت یا برعکس مقصر مجلس 
است، ما همه در یک کشتی نشسته ایم و همه برای ایران 
و نظــام تــلاش می کنیــم مگر می تــوان برای مــردم کاری 

نکرد.«
در همین رابطــه منصور آرامی، عضو کمیســیون عمران 
مجلــس دربــاره وعــده دولــت ســیزدهم در خصوص 
ســاخت یــک میلیــون مســکن در هر ســال کــه تاکنون 
عملیاتی نشــده اســت، به اقتصاد۲۴ گفت: اول از همه 
باید بگویم که شــعار ساخت ســالی یک میلیون مسکن، 
رویایی نبود و اینکه برخی بر این باورند که سر دادن این 
شــعار از همان ابتدا غیرواقعی بــود را قبول ندارم، چون 
در قانون جهش تولید هم آمده که هر ســال یک میلیون 

واحد روستایی و شهری می باید ساخته شود، یعنی پس 
از کلی بررســی و جلسه کارشناسان، قانون گذاران به این 
رسیدند که هم منابع آن وجود دارد و هم نیاز مبرم کشور 

است.
وی افزود: خداوند مهندس رســتم قاســمی، وزیر سابق 
راه و شهرســازی را رحمــت کنــد، اما ایشــان در ایــن راه و 
تحقق این وعده مهم دولت، عملکرد موفقی نداشــت و 
اساســا در زمان او، بنا به دلایلی، موفقیت خاصی در این 
باره حاصل نشــد، ولی حرکت آقای بذرپاش نســبت به 
وزیر قبلی خوب بوده و کار هم ســرعت بیشتری به خود 

گرفته است.
نماینــده بندرعباس تصریح کرد: ســاخت چهار میلیون 
واحــد مســکونی در چهار ســال، علیرغــم قانون گذاری، 
تعداد کمی نیســت. منابع، زمین و برنامه ریزی مناسبی 
می خواهــد. از ایــن رو ما از دولت ســیزدهم انتظار داریم 
بعد از چهار ســال، حداقل این چهار میلیون مســکن اگر 

به مرحله تحویل نمی رسد، در حال ساخت باشند.

دولت از وعده مسکنی خود عقب است
آرامــی اظهــار داشــت: دولــت از تحقــق وعده خــود در 
خصوص ساخت سالی یک میلیون مسکن، عقب افتاده 
اســت، چون در یک سال و خرده ای اول کاری اش، به این 
موضــوع، ویژه نپرداخت. در ماه هــای ابتدایی کار وزارت 
راه و شهرســازی در دولت ســیزدهم، برنامه ریزی قوی و 
درســتی صورت نگرفت و زمان از دست رفت. از آن جایی 
که ساخت یک میلیون مســکن در سال، هم قانون و هم 
شــعار دولت بــود، می بایســت از روز اول کار دولت، این 
کار بــه صورت جدی و با اراده های قوی، شــروع و راهبری 

می شد.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: از ابتدای راه، برای 
ســاخت مسکن، جلســات شورای عالی مســکن تشکیل 
نشــد، ولــی در ادامه وقتی این شــورا، تشــکیل جلســه 
داد و شــخص آقــای رییس جمهــور به عنــوان رییس در 
جلسات حاضر شــد، کار تا حدی سرعت بیشتری گرفت، 
اما انتقاد های ما به قوت خود باقیســت، چون هم زمین 
برای ســاخت مســکن در خیلــی از نقاط کشــور به موقع 
داده نشــد و هــم بانک هــا در ارائــه تســهیلات ســاخت 

مسکن، همراهی و همکاری لازم و قانونی را نکردند.

اخباراندیشه گزارشاستان  آگهی    نقد تحلیل33

به گزارش روابط عمومی شــرکت ســیمان صوفیان این شرکت با عملکرد 
خوب توانســت در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ نسبت به تولید کلینگر و 
تحویل ســیمان در مدت مشابه ۱۰ ســال اخیر رکورد تولید کلینگر و تحول 

سیمان را به ثبت رساند
ســعید دلفکار مدیر عامل شــرکت ســیمان صوفیان با تأکید بــر اینکه ما 
خود را در قبال مشــتریان مسئول و پاســخگو مي دانيم و بر ثبات کيفيت 
محصولات تأکيد مــي ورزیم گفت: رکورد شــکنی و افزایش راندمان تولید 
کلینگر و تحویل ســیمان در شــش ماهه نخســت ســال ۱۴۰۲ در راســتای 
منویات مقام معظم رهبری و اقدام عملی به شــعار ســال ۱۴۰۲ " مهار تورم  
و رشــد تولید" بوده و همچنین در سایه اهتمام، وحدت و همدلی تمامی 
همکاران زحمتکش و پرتلاش صورت گرفته اســت که جای تقدیر و تشــکر 

دارد. 
دلفکار بر شــیوه های نوین بازاریابی و مشــتری مداری اشاره کرده و گفت: 
با تلاش و همت تک تک همکاران در شــش ماهه نخســت سال توانستیم 
با تولید ۱/۰۳۵/۵۸9 تن کلینگر و ۱/۰۸۶/۶۸۴ تن تحویل سیمان نسبت به 

مدت مشابه ۱۰ سال اخیر یک عملکرد قابل قبولی داشته باشیم. 
ایشان تصریح کرد: امیدواریم با توسعه بازار و ارتقاء خدمات به مشتریان، 
روند بهبود مســتمر فرآيندهاي ســازماني را در جهت فــروش محصولات 

شرکت تحقق بخشيده و شركتي سرآمد در صنعت سيمان كشور باشیم.

عضو شورای شهر تبریز:

اتفاقات امروز فلسطین، ماهیت 
استکباری آمریکا را برای دنیا 

نشان می دهد
ایسنا- عضو شورای شهر تبریز تاکید کرد: اتفاقات امروز فلسطین، ماهیت 

استکباری آمریکا را برای دنیا نشان می دهد. 
روح الله رشــیدی در حاشــیه راهپیمایــی ۱۳ آبــان اظهــار کرد: امــروز پس 
از گذشــت ۴۴ ســال از پیــروزی انقلاب اســلامی و ۴۳ ســال از تســخیر لانه 
جاسوســی آمریکا و به خصوص اتفاقات اخیر فلسطین، تمام دنیا به این 

نتیجه رسیده اند که ماهیت و ذات آمریکا، استکبار است.
وی افزود: شاید زمانی این موضوع را فقط ملت ایران می گفت و باورپذیری 
آن کم بود ولی امروز همه دنیا نســل کشی اســرائیل در غزه و حمایت های 
رئیــس جمهور آمریکا از آن را می بینند و تمامی این اتفاقات، ماهیت آمریکا 

را افشا می کند.
وی تاکید کرد: امروز در روز مبارزه با استکبار جهانی، افتخار می کنیم که مردم 

ایران، پایه گذار این روز و مقاومت در برابر استکبار جهانی هستند.

واکنش وزیر کشور به ثبت 
جهانی کندوان 

فارس- وزیر کشور با اشاره به ثبت جهانی روستای کندوان و کاروانسراهای 
گفــت: ثبــت جهانــی آثــار تاریخــی یکــی از راه هــای معرفــی ظرفیت های 
گردشــگری ایران است و باعث می شود تا دنیا با ظرفیت های تمدنی ایران 

بیش از پیش آشنا شود. 
احمــد وحیــدی وزیر کشــور با اشــاره بــه ثبت جهانی روســتای کنــدوان و 
کاروانســراهای اظهــار کرد: ایــن یک اتفاق بســیار خوب اســت و من ثبت 
جهانی این روســتا و کاروانســراها را به تمام مردم کشــورمان تبریک عرض 

می کنم.
وزیر کشــور افزود: ظرفیت های بســیار خوبی در ایران در حوزه گردشــگری 
و نیــز آثار فرهنگی تاریخی وجود دارد که باید به تمــام دنیا آن ها را معرفی 
کنیــم. او ادامه داد: ما ظرفیت های بســیار زیادی داریــم که می توانند ثبت 
جهانی شــوند با این حال بــا توجه به این که در یونســکو محدودیت های 
ثبت جهانی را داریم و هر ســال یک ســهمیه برای ثبت در نظر گرفته شده، 
این امکان وجود ندارد تا تعداد بیشــتری از آثار را به ثبت جهانی برســانیم 
در صورتــی که اگر این محدودیت ها وجود نداشــت تعداد آثار بیشــتری از 

کشورمان ثبت جهانی می شد.
وحیدی افزود: آثار و ظرفیت های گردشــگری و نیــز تاریخی و تمدنی ایران 
بایــد از طرق مختلــف به مردم دنیا معرفی شــود. یکــی از بهترین راه های 
آشــنایی مردم دنیا با آثار تاریخی و ظرفیت های گردشگری کشورمان، ثبت 

جهانی این آثار است.

رکورد شکنی  بی سابقه 
شرکت سیمان صوفیان در 

تولید کلینگر و تحویل سیمان

آل هاشم با انتقاد از وضعیت ترافیک تبریز:

سیاست شهری نیاز به بازنگری جدی دارد

طنین نوای »ینصرنی« با طوفان الاقصی در تبریز

۱۳ آبان ضامن حرکت انقلاب اسلامی بود

نگاهمان به موضوع گردشگری نباید تک بعدی باشد 

تحویل ۴ میلیون مسکن پیشکش، حداقل کلنگش را بزنید! 
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               شهریار سرفلاح

وقتی هاجون چانگ در ســال ۱9۸۶ برای خواندن اقتصاد از کرۀ 
جنوبــی به بریتانیــا رفت، مهم تریــن چیزی کــه آزارش می داد، 
فرهنگ غذایی به شدت بسته و محافظه کارانۀ انگلیسی ها بود. 
اگر غذاها کم تنوع و بدمزه بودند، در عوض علم اقتصاد معرکۀ 
آرای جالب توجهــی بین مکاتــب فکری مختلف بــود. اما امروز 
داستان برعکس شده است. فرهنگ غذایی انگلستان متنوع و 
رنگارنگ اســت، ولی اقتصاد تقریبا به طور کامل به انحصار یک 
شیوۀ فکری درآمده اســت. چرا این اتفاق افتاد و پیامدهای آن 

چیست؟
ســال ۱9۸۶، زادگاهم، کرۀ جنوبی، را ترک کــردم و برای تحصیل 
در مقطــع کارشناســی ارشــد اقتصــاد در دانشــگاه کمبریج به 

انگلستان آمدم.
شرایط سختی بود. مکالمۀ انگلیسی ام خوب نبود. نژادپرستی و 
تبعیض فرهنگی بیداد می کرد و هوا هم افتضاح بود. اما از همه 
غیرقابل تحمل تر غذاهایشــان بود. پیش از آمدن به بریتانیا، 
نمی دانستم غذا چقدر می تواند بدمزه باشد. گوشتْ سوخته و 
بی مزه بود. به سختی از گلو پایین می رفت، مگر با سس گوشت 
که هم می توانســت خیلی خوشمزه باشــد و هم خیلی بدمزه. 
خَردَل انگلیسی، که عاشقش شده بودم، سلاح اصلی ام در نبرد 
با غذاها بود. ســبزیجات را بیشــتر از حدِ نرم شدن می پختند تا 
جایی که از هم وا می رفتند، و فقط با نمک قابل خوردن بودند. 
برخی از دوســتان انگلیســی سرسختانه اســتدلال خواهند کرد 
که غذای آن ها بدون چاشــنی )شــاید … بی مزه؟( است، به این 
خاطــر که مرغوبیــت مــواد غذایی به حدی اســت کــه نباید با 
چیزهایی غیرضروری مثل ســس  خرابشان کرد، سس هایی که 
فرانسوی های موذی به اجبار برای پنهان کردنِ گوشت نامرغوب 
و ســبزیجات پلاسیده از آن ها اســتفاده می کردند. زمانی که، در 
پایــان اولین ســال اقامتم در کمبریــج، به فرانســه رفتم و برای 
اولین  بار طعم غذای اصیل فرانســوی را چشــیدم، آن استدلال 

به سرعت تمام اعتبار خود را از دست داد.
کلام-  یــک  -در   ۱9۸۰ دهــۀ  در  انگلیــس  غذایــی  فرهنــگ 
محافظه کارانه بود، آن هم به شدت. انگلیسی ها به هیچ غذای 
ناشــناخته ای لب نمی زدند. به غذایی که بیگانه تصور می شــد 
با شکاکیتی کمابیش مذهبی و تنفری بی دلیل نگاه می کردند. 
به جز غذاهای چینی، هندی و ایتالیایی که تماما انگلیسی شده 
بودنــد -و غالبا کیفیــت افتضاحی داشــتند- هیچ غــذای ملّی 
دیگری نمی توانســتید پیدا کنید، مگر اینکه به ســوهو یا ناحیۀ 
شــیک وپیک دیگری در لنــدن می رفتید. محافظــه کاری غذای 
انگلیســی برای من تداعی گرِ پیتزالند، رستورانی زنجیره ای، بود 
که اکنون از رده خارج شــده اســت، اما در آن موقــع زبانزد بود. 
منوی این رســتوران، با درک این نکته که پیتــزا می تواند غذایی 
به شــدت »بیگانه« باشد، مشــتریان خود را با این گزینه جذب 
می کرد که پیتزایشان با سیب زمینیِ تنوری سرو می شود، که برای 

انگلیسی ها معادل غذاییِ حسِ امنیت است.
مســلما، مانند تمــام بحث های مربوط به بیگانگــی، وقتی این 
نگــرش را با دقــت بررســی می کنید، تــا حدی نامعقــول جلوه 
می کنــد. شــام کریســمسِ محبــوب در بریتانیــا از بوقلمــون 
هویــج  شــیلی(،  و  )پــرو  ســیب زمینی  شــمالی(،  )آمریــکای 
)افغانســتان( و کلم غنچه ای )درســت اســت، بلژیک( تشکیل 
شده است. اما اهمیتی هم ندارد. در آن زمان، انگلیسی جماعت 

مطلقا لب به »غذای بیگانه« نمی زد.
چقــدر با وضعیتِ امروزِ غذای انگلیســی -متنوع، پرمایه و حتی 
تجربه محور- فرق دارد. لندن، به ویژه، همه جور غذایی را عرضه 
می کند: کباب ترکی ارزان ولی باکیفیت، که ســاعت ۱ شب از وَنی 
در خیابان می توان خرید و خورد؛ غذای ژاپنی کایسکی که خیلی 
گران اســت؛ بارهای اســپانیایی پررفت وآمدِ تاپاس که در آن ها 
می توانید با توجه به میــل و بودجه تان غذاها را با هم مخلوط 
یا ترکیب کنید؛ هر غذایی که دلتان بخواهد. طعم ها از غذاهای 
خوش رنگ و لعاب و تند و تیزِ کره ای تا غذاهای ســاده اما لذیذ 
لهســتانی را در بر می گیرند. شما می توانید غذاهای پیچیده ای 
ماننــد غذاهــای پرویی -با منشــأ ایبریایی، آســیایی و اینکایی- 
یــا غذاهای ســاده ای ماننــد اســتیک آب دارِ آرژانتینــی انتخاب 
کنید. بیشتر ســوپرمارکت ها و اغذیه فروشــی ها مواد موردنیاز 
برای غذاهــای ایتالیایی، مکزیکی، فرانســوی، چینی، کارائیبی، 
یهودی، یونانی، هندی، تایلندی، آفریقای شمالی، ژاپنی، ترکی، 
لهستانی و شــاید حتی کره ای را می فروشند. اگر دنبال ادویه یا 
مواد غذایی خاص تری باشــید، احتمــالا بتوانید پیدا کنید. این 
مواد را می توان در کشوری یافت که، در اواخر دهۀ ۱9۷۰، به قول 
دوســتی آمریکایی که آن زمان دانشــجوی بورســیه ای بود، تنها 
جایی که در آکســفورد می توانســتید روغن زیتــون گیر بیاورید 
داروخانه بود )اگر برایتان ســؤال اســت که چرا، بــرای نرم کردن 

جرمِ گوش(.
به  نظرم انگلیســی ها یک  وقتی، از اواسط تا اواخر دهۀ ۱99۰، در 
جریانِ ســفرهای تفریحــیِ خارجی و، از همه مهم تر، به واســطۀ 

گروه های مهاجر که هر روز بر تنوعشان افزوده می شد، با صرف 
غذاهای گوناگون -و غالبا جذاب تر- جمعا به این نتیجه رسیدند 
که غذاهای خودشــان مزخرف اند. وقتی این را فهمیدند، دیگر 
می توانســتند همۀ غذاهای دنیا را با آغــوش باز بپذیرند. هیچ 
دلیلی برای برتری غذای هندی بر تایلندی یا ترجیح غذای ترکی 
بر غذای مکزیکی وجود نداشت. هرچیز خوش طعمی پذیرفته 
بود. آزادی بریتانیایی هــا در انتخاب همۀ گزینه های موجود به 
ایجادِ یکــی از، احتمالا، جهان شــمول ترین فرهنگ های غذایی 

دنیا انجامید.
درحالی کــه دنیای غذای من با ســرعت نور بســط پیدا می کرد، 

دنیای دیگرم -اقتصاد- به درون سیاه چال کشیده می شد.
تا دهۀ ۱9۷۰، علم اقتصاد را طیف متنوعی از »مکاتب« فرا گرفته 
بود-اگــر بخواهیم فقــط مهم ترین ها را نام ببریــم، عبارت اند از 
کلاسیک، نئوکلاسیک، کِینزی، توســعه گرا، اتریشی، شومپیتری، 
نهادگــرا، و رفتارگــرا- که هر یک حــاوی دیدگاه هــا و روش های 
پژوهشِ متفاوتی بودند. این مکاتب اقتصادی -یا رویکردهای 
گوناگون به اقتصاد- دیدگاه های متمایزی داشتند )و هنوز هم 
دارنــد( به این معنی که دارای ارزش های اخلاقی و آرای سیاســی 
مغایر با هم بودند، در همان حال که نحوۀ عملکرد اقتصاد را به 
شیوه های متفاوت می فهمیدند. در کتاب اقتصاد:کتابِ راهنما 
)۲۰۱۴(، در فصلــی بــه نام »بگــذار یک صد گل بشــکفد؛ چگونه 
اقتصاد را ‘بــه کار ببندیم’« روش های متعارضِ اقتصاددانان را 

شرح داده ام.
ایــن روش هــای متفــاوت نه تنها همزیســتی داشــتند، بلکه با 
یکدیگر در تعامل هم بودند. گاهی، مکاتب اقتصادی متعارض 
در »تقابلــی مرگ بار« روبه روی هم قرار می گرفتند -اتریشــی ها 
در مقابــل مارکسیســت ها در دهــۀ ۱9۲۰ و ۱9۳۰، یــا کِینزی ها در 
مقابــل نئوکلاســیک ها در دهــۀ ۱9۶۰ و ۱9۷۰. در مواقــع دیگــر، 
روابــط متقابلشــان صلح جویانه تر بود. از طریــق گفت وگوها 
و آزمایش های سیاســی که دولت های مختلف در گوشــه و کنار 
دنیا امتحان  کردند، هر مکتبی مجبور می شــد اســتدلال هایش 
را قوی تر کنــد. مکاتب مختلف ایده هــا را از یکدیگر وام گرفتند 
)اغلــب بدون اینکــه کاملا بــه آن اذعــان کنند(. حتــی برخی از 
اقتصاددانان دســت به تلفیق نظریه هــای مختلف زدند، مثلا 
برخی از اقتصاددانان نظریه های کِینزی  و مارکسیســت را با هم 

ادغام کردند و اقتصاد »پساکینزی« را درست کردند.
اقتصــاد تــا دهۀ ۱9۷۰ بیشــتر شــبیه به وضعیــتِ امــروزِ غذای 
انگلیسی بود: غذاهای مختلف، هرکدام با نقاط قوت و ضعف 
خاص خــود، برای جلــب توجه رقابــت می کردنــد. همۀ آن ها 
به سنت هایشــان افتخار می  کردند اما مجبــور بودند از یکدیگر 

بیاموزند و به عمد و غیرعمد با یکدیگر بیامیزند.
امــا، از دهۀ ۱9۸۰، اقتصاد وضعیت غــذای بریتانیایِ قبل از دهۀ 
۱99۰ را پیدا کرده است. یک سنت -اقتصاد نئوکلاسیک- تنها گزینۀ 
موجود در منو اســت. مانند ســایر مکاتب، این مکتب هم نقاط 
قوت خود را دارد؛ همچنین دارای محدودیت هایی جدی است. 
ارتقای مکتب نئوکلاسیک به چنین جایگاهی داستانِ پیچیده ای 

دارد که در اینجا نمی توان به قدر کفایت به آن پرداخت.
اگــر بخواهیم آن را شــرح دهیــم، این داســتان اجزای بســیاری 
خواهد داشــت. مســلما عوامل آکادمیک مهم بوده اند -مانند 
محاسن و معایب مکاتب مختلف و سیطرۀ روزافزونِ ریاضیات 
به عنوان ابزار تحقیــق )که نوع خاصی از دانــش را پیش برده و 
درعین حال بقیه را ســرکوب کرده اســت(. بااین حال، سیاست 
زور نیــز به طور جــدی -هم در اقتصــاد و هم در دنیــای خارج از 
اقتصاد- در شــکل گیری این پیشــرفت نقش داشــته اســت. از 
منظر سیاســت زور حرفــه ای، حمایت به اصطــلاح جایزۀ نوبل 
علــوم اقتصــادی )این جایزۀ نوبــل واقعی نیســت، بلکه فقط 
جایزه ای است از طرف بانک مرکزی سوئد »به یاد آلفرد نوبل«( 
از اقتصاد نئوکلاسیک نقشی پراهمیت ایفا کرده است. از منظر 
سیاســت زور فراتر از اقتصاد، بی میلی ذاتی مکتب نئوکلاسیک 
به زیر سؤال بردنِ توزیع درآمد، ثروت و قدرت، که زیربنای همۀ 
نظم هــای اجتماعی-اقتصادی موجــود هســتند، آن را مقبولِ 
نخبگان حاکم کرده است. جهانی شــدن آموزش در دوران پس 
از جنــگ جهانــی دوم، کــه در آن قــدرت فرهنگی »نرم« بســیار 
زیادِ ایالات متحده بیشــترین تأثیر را داشته است، نقش مهمی 
در گســترش اقتصاد نئوکلاســیک ایفا کرده اســت کــه ابتدا در 

ایالات متحده سیطره پیدا کرده بود )در دهۀ ۱9۶۰(.
پامــا، به هــر علتی کــه باشــد، اقتصاد نئوکلاســیک امــروزه در 
اکثر کشــورها )ژاپــن و برزیل، و تا حــدی ایتالیا و ترکیه اســتثنا 

هســتند( چنان مســلط اســت که اصطلاح »اقتصاد« -در نظر 
بســیاری- مترادف با »اقتصاد نئوکلاســیک« شــده اســت. این 
»کشــت تک محصولی« فکری خزانۀ فکریِ موضــوع را محدود 
کرده اســت. تعداد اندکــی از اقتصاددانان نئوکلاســیک )یعنی 
اکثــر اقتصاددانــان امــروزی( حتــی وجــود مکاتب دیگــر را به 
رسمیت می شناســند، تصدیق شایســتگی های فکری آن ها که 
جای خود دارد. آن هایی هم که تصدیق می کنند ســایر مکاتب 
را فروتــر از خــود می پندارنــد. آن هــا می گویند برخــی ایده ها، 
ماننــد ایده های مکتب مارکسیســم، »اصلا اقتصاد محســوب 
نمی شوند«. اقتصاددانان نئوکلاســیک ادعا می کنند که اندک 
دیدگاه هــای مفیدی هم کــه زمانی این مکاتب داشــتند -مثل 
ایدۀ نوآوری مکتب شــومپیتر، یا ایدۀ عقلانیت محدود بشری از 
مکتب رفتارگرا- قبلا در »جریان اصلی« اقتصاد ادغام شــده اند 
که همان اقتصاد نئوکلاســیک اســت. آن هــا نمی دانند که این 
ادغام هــا، درســت مانند ســیب زمینی تنــوری همراه بــا پیتزای 
پیتزالند، صرفا ترکیبی »پیچ و مهره ای« هســتند، به جای اینکه 
حاصــل ترکیبــی واقعی باشــند نظیر ترکیبــی کــه در غذاهای 
پرویی با تأثیرات اینکایی، اســپانیایی، چینی و ژاپنی است، یا در 
غذاهای سرآشــپز کره ای -آمریکایی دیوید چانگ )این شــخص 
با من نســبتی ندارد( با تأثیرات آمریکایــی، کره ای، ژاپنی، چینی 

و مکزیکی.
حرف من این نیســت که اقتصاد نئوکلاســیک بد اســت؛ مانند 
ســایر مکاتب اقتصــادی، ایــن مکتب بــرای توضیح مســائلی 
خاص بر اســاس مقدمات اخلاقی و سیاســی مشخص ساخته 
شده اســت. بنابراین، در برخی مسائل خیلی مفید است اما در 
موارد دیگر سودی در بر ندارد. مشکلْ سیطرۀ تقریبا کامل یک 
مکتب اقتصادی اســت که گسترۀ علم اقتصاد را محدود کرده و 

سوگیری های نظری و نقاط کور ایجاد کرده است.
همان طــور کــه پیــش از دهــۀ ۱99۰ امتنــاع بریتانیــا از پذیرش 
سنت های مختلف آشــپزی آن را به مکانی با رژیم غذایی تکراری 
و ناســالم تبدیل کرد، ســیطرۀ یــک مکتب بر علــم اقتصاد نیز 
موجب شــده اســت که این علم از نظر دامنۀ شمول و پایه های 

اخلاقی محدود شود.
چــرا  بپرســند:  به درســتی  اســت  ممکــن  خواننــدگان  برخــی 
تنگ نظریِ عده ای دانشگاهی و به کارگیری کشت تک محصولی 
فکــری باید برای مــن مهم باشــد؟ بااین حال، بایــد برای همۀ 
شــما مهم باشــد. زیرا، چه بخواهیــد و چه نخواهیــد، اقتصاد 
تبدیل به زبان قدرت شــده است. شــما نمی توانید بدون درک 
اقتصاد دنیا را تغییر دهید. درواقع، تصور می کنم که در اقتصاد 
ســرمایه داری، همــۀ شــهروندان باید دســت کم کمــی اقتصاد 
بدانند تا دمکراســی به طور مؤثر عمل کند. ایــن روزها، با غلبۀ 
اقتصاد بازارگرا، حتی تصمیم گیری دربارۀ مسائل غیراقتصادی 
)مانند بهداشــت، آمــوزش، ادبیات یــا هنر( نیز تحت ســیطرۀ 
منطق اقتصادی اســت. من حتی انگلیســی هایی را دیده ام که 
سلطنت را با درآمدی که ظاهرا عاید صنعت گردشگری می کند 
توجیــه می کنند. من ســلطنت طلب نیســتم، اما آیــا این گونه 

دفاع کردن از این نهاد به واقع توهین آمیز نیست؟
وقتی بســیاری از تصمیم های جمعی با کمک نظریۀ اقتصادی 
حاکم طرح ریزی و توجیه می شوند، اگر اقلا کمی اقتصاد ندانید، 
واقعا نمی فهمید به چه چیــز رأی موافق می دهید و به چه چیز 

رأی مخالف.
اقتصــاد مانند یادگیــری زبان نورس یا شناســایی ســیاره های 
مشابه زمین در فاصلۀ صدها ســال نوری از ما نیست؛ اقتصاد 

تأثیر مستقیم و چشمگیری بر زندگی ما دارد.
همۀ مــا می دانیم کــه نظریه هــای اقتصادی بر سیاســت های 
دولــت دربارۀ مالیــات، هزینه های رفاهی، نرخ بهــره و مقررات 
بازار کار تأثیر می گذارند، که به نوبۀ خود با تأثیر بر شغل، شرایط 
کاری، دستمزدها و فشار بازپرداخت وام های مسکن یا وام های 
دانشــجویی بر زندگی مــادی روزمرۀ ما اثــر گذارند. نظریه های 
اقتصادی در شکل گیری آيندۀ بلندمدت اقتصادها نیز مؤثرند؛ 
آن ها بــر سیاســت هایی اثر می گذارنــد که ظرفیــتِ اقتصادها 
را در ورود بــه صنایع بــا بهره وری بــالا، نوآوری و توســعۀ پایدار 
زیســت محیطی تعیین می کنند. اما حتی فراتــر از این: اقتصاد 
فقط بــر متغیرهای اقتصادی، چه شــخصی و چه جمعی، تأثیر 

نمی گذارد. بلکه هویت ما را تغییر می دهد.
اقتصاد به دو شــکل مــا را تغییر می دهــد. اول، از طریق تولید 
ایده هــا: نظریه هــای اقتصادی مختلف کیفیت هــای متفاوتی 
را در ماهیــت طبیعت بشــر فــرض می گیرنــد. بنابراین نظریۀ 
اقتصــادی حاکم هنجارهای فرهنگی را شــکل می دهــد دربارۀ 
آنچه مردم »طبیعی« و »سرشت انســانی« می پندارند. تسلط 
اقتصــاد نئوکلاســیک در چنــد دهــۀ اخیــر، کــه تصــور می کند 
انســان ها خودخــواه هســتند، رفتــار خودخواهانــه را عــادی 
کرده اســت. افرادی که به شــیوه ای نوع دوستانه عمل می کنند 
به عنوان »آدم های ســاده لوح« مورد تمســخر قرار می گیرند یا 
مشــکوک به داشــتن برخی انگیزه های باطنی )خودخواهانه( 
هســتند. اگر نظریه هــای اقتصادی رفتارگــرا یا نهادگــرا حاکم 
بودند، معتقد می شــدیم که انســان ها انگیزه هــای پیچیده ای 
دارند که خودخواهی فقط یکی از آن هاســت. در این دیدگاه ها، 
اَشکال مختلف جامعه ممکن است به بروز انگیزه های متفاوتی 
منجر شــوند و حتــی انگیزه های افراد را به شــیوه های گوناگون 
شــکل دهند. بــه عبارت دیگر، علــم اقتصاد بر چیــزی که مردم 
عادی می بینند، نحوۀ نگرش مردم به یکدیگر و رفتاری که افراد 

برای سازگارشدن نشان می دهند تأثیر می گذارد.
اقتصــاد همچنیــن، به نوبــۀ خــود، بــا تأثیــر بر نحوۀ توســعۀ 
اقتصــاد و درنتیجــه بر نحــوۀ زندگــی و کار ما، شــخصیت ما را 
تحــت تأثیر خــود قرار می دهــد. به عنــوان مثــال، نظریه های 
مختلــف اقتصــادی دیدگاه هــای متضــادی ارائــه می دهنــد 
دربارۀ اینکه آیا کشــورهای درحال توســعه باید صنعتی شدن را 
از طریــق مداخلۀ سیاســت عمومی ترویج کنند یــا نه. درجات 
مختلف صنعتی شدن، به نوبۀ خود، انواع مختلف فرد را ایجاد 
می کند. بــرای مثال، افرادی که در کشــورهای صنعتی تر زندگی 
می کنند، در مقایســه با کســانی که در جوامع کشــاوری زندگی 
می کننــد، معمولا وقت شــناس ترند، زیــرا کارشــان -و درنتیجه 
بقیــۀ زندگی شــان- بــر اســاس ســاعت برنامه ریزی می شــود. 
صنعتی ســازی همچنین، با گردهــم آوردن تعداد زیــادی کارگر 
در کارخانه هایی که نســبت به مزارع نیاز بــه همکاری نزدیک تر 
با یکدیگــر دارنــد، جنبش هــای اتحادیه های کارگــری را ترویج 
می کنند. این جنبش ها به نوبۀ خود احزاب سیاسی چپ میانه 
را شکل می دهند که سیاســت های برابری خواهانه تری را دنبال 
می کنند کــه ممکن اســت تضعیف شــوند. اما حتــی زمانی که 
کارخانه هــا از میــان می رونــد، این جنبش ها تمام نمی شــوند، 
همان طور که در چند دهۀ گذشته در بیشتر کشورهای ثروتمند 

چنین بوده است.
می توانیــم پیش تــر برویــم و ادعــا کنیــم کــه اقتصــاد بــر نوع 
جامعه مان تأثیر می گذارد. در وهلۀ اول، نظریه های اقتصادی 
مختلف بــا تغییر افــراد، در جوامع اندیشــه های متضاد ایجاد 

می کننــد. بنابرایــن، همان طــور که در بــالا توضیح داده شــد، 
نظریه ای اقتصادی که مشوق صنعتی شدن است به جامعه ای 
ختم می شــود که برابرخواه تر اســت. یک مثال دیگر این اســت 
که نظریه ای اقتصادی که معتقد اســت انســان ها )تقریبا( تنها 
و تنهــا محرکشــان منفعت شــخصی اســت جامعــه ای را ایجاد 
می کنــد کــه در آن همــکاری دشــوارتر اســت. دوم، نظریه های 
مختلــف اقتصادی دربــارۀ اینکه مــرز »حوزۀ اقتصــادی« کجا 
بایــد باشــد دیدگاه های متفاوتــی دارند. بنابرایــن، اگر نظریۀ 
اقتصادی خصوصی سازی خدمات پایه را توصیه می کند -برای 
مثال مراقبت های بهداشتی، آموزش، آب، حمل ونقل عمومی، 
برق و مســکن- منطق بازارِ »یک دلار یک رأی« را توصیه می کند 
که باید برخلاف منطق دمکراتیک »یک نفر یک رأی« گســترش 
یابد. درنهایــت، نظریه های اقتصادی هرکــدام اثرات متفاوتی 
بر متغیرهــای اقتصادی می گذارنــد، مانند نابرابــری )درآمد یا 
ثروت( یا حقوق اقتصادی )کار در مقابل سرمایه، مصرف کننده 
در مقابل تولیدکننــده(. تفاوت در این متغیرها به نوبۀ خود بر 
میزان تضادی که در جامعه وجود دارد تأثیرگذار است: نابرابریِ 
درآمدی بیشتر یا حقوق کمتر شغلی نه تنها باعث درگیری های 
بیشــتر بین قدرتمندان و افراد تحت ســلطه می شود، بلکه به 
درگیری های بیشــتری در میان افراد کم برخوردار دامن می زند، 
زیرا آن ها بر ســر کم شدن سهمشــان از ثروت کشور به جان هم 

می افتند.
با چنین درکی از اقتصاد، تأثیر آن بر ما بسیار بنیادی تر از زمانی 
اســت که آن را به  شــیوه ای محدود می فهمیم -درآمد، مشــاغل 
و حقــوق بازنشســتگی. به همین دلیــل، ضروری اســت که هر 
شهروند دست کم مقداری علم اقتصاد بیاموزد. اگر می خواهیم 
اقتصــاد را بــه نفــع اکثریــت اصــلاح کنیم، دمکراســی خــود را 
اثربخش تر ســازیم، و جهان را به مکانی بهتــر برای زندگی خود 

و نسل های آینده تبدیل کنیم، باید اوّلیات اقتصاد را بدانیم.
بحران مالی جهانی، و رکود و دوقطبی شدن اقتصاد پس از آن، 
تذکری ســخت دربارۀ این مسئله بوده اســت که ما نمی توانیم 
اقتصاد خود را به اقتصاددانان حرفه ای و دیگر »تکنوکرات ها« 
بســپاریم. همۀ ما باید در مقام شــهروندان فعال اقتصادی در 

مدیریت آن مشارکت داشته باشیم.
البته هم »باید« است و هم »شاید«. بسیاری از ما درگیر زندگی 
روزمره  و امور شــخصی مان هستیم. تصور ســرمایه گذاری های 
لازم برای تبدیل شدن به یک شهروند فعال اقتصادی -یادگیری 
اقتصــاد و توجه به آنچــه در اقتصاد رخ می دهد- ممکن اســت 

دلهره آور باشد.
اما، انجام این ســرمایه گذاری ها بسیار ساده تر از آن چیزی است 
که فکر می کنید. اقتصاد بسیار قابل فهم تر از آن چیزی است که 
بســیاری از اقتصاددانان نشان می دهند. در کتابم با عنوان ۲۳ 
نکته دربارۀ سرمایه داری که به شما نمی گویند )۲۰۱۰(، ادعا کردم 
که 9۵ درصد اقتصاد مربوط به شــعور متعارف است و به خاطر 
اســتفاده از اصطلاحــات تخصصــی و ریاضیــات و آمار دشــوار 
به نظر می رســد، و بــرای همین بعضی همکارانــم را علیه خود 
شــوراندم. درحالی که حتی ۵ درصد باقی مانــده را هم )اگر نه با 
جزئیــات کامل تخصصــی( می توان فهمید، اگــر خوب توضیح 

داده شود.
وقتــی درکــی اولیــه از نحوۀ عملکــرد اقتصاد داشــته باشــید، 
پیگیــری آنچــه در حال وقوع اســت زمان و توجه بســیار کمتری 
می طلبــد. مانند خیلی از مســائل دیگر در زندگــی -یاد گرفتن 
دوچرخه ســواری، آموختن زبان جدید، یا یادگیری کار با تبلت- 
به محض اینکه از ســختی های اول راه با موفقیت عبور می کنید 
و بــه تمرین کــردن ادامه می دهیــد، با گــذر زمان، بــرای اینکه 
یک شــهروند فعال اقتصادی باشید مسیر ســاده تری پیش رو 
خواهید داشــت. و مجبور نیستید تنهایی دست به چنین کاری 
بزنیــد. گفت وگو با خانواده و دوســتان دربارۀ مســائل روزمرۀ 
اقتصادی -چه دربارۀ شــغل ها باشــد، چه تورم یــا بحران های 
بانکی- دانش شما را بهبود و استدلال هایتان را قوت می بخشد. 
این روزها، حتی گروه های کنشگری هستند که آموزش اقتصاد را 
-چه آنلاین و چه حضوری- به شــهروندان عادی ارائه می دهند، 

مثل جامعۀ اکونومی.
هدفــم از ذکــر هم زمــان سرگذشــت غــذا و اقتصــاد در کتــاب 
بعدی ام، اقتصاد خوراکی: تبیین جهان از زبان یک اقتصاددان 
خوش اشــتها ۱، این اســت که ســعی و تلاش شــهروندان عادی 
را بــرای یادگیــری علــم اقتصــاد و تفکــر دربــارۀ آن جذاب تر و 

خوشایندتر سازم. از خواندنش لذت ببرید.

اقتصاد زبان قدرت است و همۀ ما را تحت تأثیر قرار می دهد، پس بهتر است دربارۀ آن بدانیم

چرا رستوران علم اقتصاد اين روزها فقط يک غذا دارد؟

اقتصاد ۲۴- جشــن طلاق سال هاست علی رغم تلخ بودن 
در بین برخی از مردم رواج پیــدا کرده و به یک رفتار به ظاهر 
مدرن تبدیل شــده که در طی سال های اخیر تورم نیز به این 
جشــن ها رسیده و برگزاری چنین جشنی برای ۱۰۰ نفر حدود 
۳۰۰ میلیــون تومان آب می خورد. طبق آمار ها در ســال های 
اخیر درصد طلاق در کشــور رشــد چشــم گیری داشته است. 
روان شناســان معتقدنــد کــه افزایــش درصــد طــلاق علل 
مختلفی دارد. شــاید بــه اعتقاد برخی یکــی از دلایل آن تورم 
و بحــران وضعیت مالی خانواده هاســت، اما اگــر نگاهی به 
جشــن های فانتزی و تجملاتی طلاق داشــته باشــید متوجه 
خواهید شــد که پــول فقــط معیــار جدایی زوجین نیســت 
بلکه رفتار های اجتماعی می توانــد خیزی برای اجرای چنین 

توافقی باشد.
این روز هــا برخی از زوج هــا برای جدایی از هم جشــن طلاق 
برپــا می کننــد و دوســتان و اقوامشــان را دعــوت می کننــد 
تا جدایی شــان را بــه دیگران اعــلام کنند. در این مراســم به 
ظاهر جشــن که در درون با انفجار رفتار های ناشــی از برخی 
آســیب ها همراه اســت، علاوه بر هزینه روحی، هزینه مالی را 

نیز خانواده ها تحمیل می کند.

برگزاری جشنی با نام طلاق  
این روز ها با توجه به تورم برگزاری یک مهمانی ساده ۶- ۷ نفری 
بیش از ۳ میلیون آب می خورد حالا چه برسد به برگزاری جشنی 
با نام طلاق! جشــن طلاق چند سالی اســت که در کشور ما نیز 
مرســوم شــده و عده ای با تصور آزاد شــدن از بنــد تأهل اقدام 
به برگزاری مراســم شــاد و خوش گذرانی می کنند که با گردهم 
آوردن تعــدادی از دوســتان و آشنایانشــان، بــه صراحــت این 

جدایی تلخ را با طعم شیرین کیک طلاق اعلام می کنند.
برآورد هزینه های جشن طلاق

تجســم کنید در یک باغ مجلل به یک مهمانی شــام به جشن و 
پایکوبی دعوت شــده اید. همه می خندند و شــادی می کنند. 
مهمان ها با گل و شیرینی یکی پس از دیگری وارد باغ می شوند. 
برای آگاهی از هزینه های این جشــن به سراغ خانم اسماعیلی 

مدیر یکی از شرکت های برگزارکننده جشن ها و مراسم رفتیم تا 
از چند و چون قیمت های این جشن بیشتر مطلع شویم.

اسماعیلی در پاسخ به این سوال که متقاضیان برگزاری جشن 
طلاق چقدر باید هزینه پرداخت کنند؟ گفت: تا یکی دو ســال 
گذشــته برخی از مشــتریان بــرای برگزاری چنین جشــن هایی 
حدود ۱۰۰ نفر از دوســتان و آشــنایان خود را دعوت و برای این 
تعداد هزینــه می پرداختند، امــا امروز تورم به این مراســم هم 
رســیده و علی رغم اینکه تعــداد برگزار کنندگان جشــن طلاق 

زیاد تر شده، اما از تعداد مهمانان خود کم کرده اند.
هزینه برگزاری جشن طلاق 

او هزینه برگزاری جشن طلاق را با توجه به فضای انتخابی برای 
این جشــن، تعداد مهمانان، نوع غذای ســفارش شده، میوه، 
کیک، انواع دســر، عکاس و فیلمبردار و ســایر ملزومات متغیر 

اعــلام کرد و گفت: انتخاب برای برگزاری چنین جشــنی به توان 
مالی مشــتری بســتگی دارد که عموما شــاید جزء طبقه مرفه 
نباشند، اما بنا بر دلایل شخصی اقدام به برگزای چنین جشنی 
می کنند. اســماعیلی با اشــاره به اینکه تا یکی دو ســال گذشته 
تالارباغ ها برای جشــن طلاق در نظر گرفته می شــد گفت: این 
روز ها توان مالی مردم نسبت به گذشته کمتر شده است از این 
رو تعداد مهمانان برای چنین جشن هایی کمتر و بریز و بپاش 
میزبان بیشتر و تجملاتی تر شده است برای همین باغچه های 
کوچک، سالن و تالار های کوچک و گاها آپارتمان های ۲۰۰- ۳۰۰ 
متری برای چنین جشــن هایی از ســوی صاحب جشــن طلاق 

انتخاب می شود.
اجاره آپارتمان برای جشن طلاق

این صاحب شــرکت مجازی و برگزار کننده جشن و مراسم های 

مختلــف به ویــژه جشــن طــلاق گفــت: ایــن روز ها خیلــی از 
جوان هایی که متارکه کرده اند برای برگزاری جشن طلاق خود 
هزینه کمتری برای محل برگزاری جشن خود در نظر گرفته اند 
از ایــن رو آپارتمان هــای ۲۰۰ متری را با هزینه کمتــر از تالار و باغ 

اجاره کرده و جشن خود را برپا می کنند.
او تصریــح کرد: هزینــه اجاره ایــن آپارتمان ها فقــط برای یک 
روز بین ۱۰ تا ۵۰ میلیون برآورد می شــود که نســبت به تالار باغ، 

سالن های پذیرایی و هتل کمتر می شود.
اســماعیلی با تأکید بر اینکــه تبعات تورم به جشــن طلاق هم 
رســیده اســت، گفت: محل برگزاری جشــن، میوه و کیک، شام، 
فیلمبردار و عکاس و ســایر موارد تجملاتی برای پذیرایی از ۱۰۰ 
نفر هزینه ای حدود ۱۵۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان برای برگزار کننده 

جشن طلاق تمام می شود.

اجاره آپارتمان برای برگزاری جشن طلاق؛ تورم به جشن طلاق رسید

 ۳۰۰ میلیون تومان برای برگزاری جشن طلاق با ۱۰۰ نفر مهمان 
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تجارت نیوز- بررســی ها نشــان می دهنــد که روند 
کلــی افزایــش بدهی دولــت بــه بانک هــا و بانک 
مرکــزی در خــرداد ۱۴۰۲ ادامه یافته اما ســرعت این 

رشد در برخی بازه های زمانی کنترل شده است.
 بانک مرکــزی در ابتــدای هفته جــاری، آخرین آمار 
متغیرهــای پولــی و اعتبــاری در خردادمــاه ۱۴۰۲ را 
منتشــر کــرد. یکــی از بخش هــای حائــز اهمیت در 
گزارش منتشــر شده از ســوی بانک مرکزی، مربوط 
به بدهی دولت به شــبکه بانکی و همچنین بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی است. چرا که تداوم صعود 
این بدهی ها یکی از مهم ترین نقش ها را بر تســریع 

رشد پایه پولی در خرداد ایفا کرده است.
به نحوی که بررســی ها نشــان می دهند که افزایش 
 ۳۸.۸ اثــری  بانک هــا  از  مرکــزی  بانــک  مطالبــات 
درصدی در رشد پایه پولی در خرداد ۱۴۰۲ نسبت به 
خرداد ماه سال گذشته داشته است. به علاوه، ۱۴.۴ 
درصد از رشد پایه پولی در سه ماهه نخست امسال 
نیز ناشــی از افزایش خالص مطالبات بانک مرکزی 

از بخش دولتی بوده است.
افزایــش ۵۱.۳ درصــدی بدهــی بخــش دولتی به 

بانک ها
بــر اســاس داده های منتشــر شــده از ســوی بانک 
مرکــزی، بدهی بخــش دولتی بــه شــبکه بانکی در 
خردادماه ســال جاری حــدود ۱.9 درصــد افزایش 
یافتــه و از رقم هــزار و ۸۵ هزار میلیــارد تومان عبور 

کرده است.
از سوی دیگر، نرخ رشد نقطه به نقطه بدهی بخش 
دولتی به بانک هــا، در حالی در خردادماه امســال 
به ۵۱.۳ درصد رســیده که این رقم در ســال گذشته 
معــادل ۵۰ درصد بوده اســت. با این وجــود، رقم 
بدهــی بخش دولتــی به شــبکه بانکــی در حالی از 
ابتدای ســال جاری تا پایان خرداد ۱.9 درصد رشــد 
کرده که این میزان در مدت مشــابه ســال قبل 9.۳ 

درصد ثبت شده بود.
رشد بدهی شرکت های دولتی

بدهــی بخش دولتی به دو دســته بدهــی دولت و 
بدهی شــرکت های دولتی تقســیم می شود و طبق 
آمارهای بانک مرکزی، رشــد ایــن بدهی به بانک ها 
در شرکت های دولتی شــدیدتر از خود دولت بوده 

است.
رشــد نقطه به نقطــه بدهی شــرکت های دولتی به 
بانک ها در خردادماه ســال ۱۴۰۱ معادل ۴۱.۶ درصد 
بوده و در خردادماه امسال به ۶۱.۲ درصد افزایش 
یافته اســت. به علاوه، بدهی دولت به بانک ها نیز 
در این مدت از ۷.۶ درصد به ۵۰ درصد جهش کرده 

است.
از ســوی دیگــر امــا از آغــاز ســال جــاری تــا پایــان 
خردادماه، رقم بدهــی دولت به بانک ها ۱.9 درصد 
بوده و این درحالیســت که این رقم در سال گذشته 
برابر بــا ۱.9 درصد رقم خورده اســت. این رقم برای 
بدهی شرکت های دولتی نیز از ۲۳.9 درصد به ۴.۸ 

درصد کاهش یافته است.
تداوم صعود بدهی دولت به بانک مرکزی

بخش دیگری از این گزارش مربوط به بدهی دولت 
به بانک مرکزی اســت. بر این اســاس بدهی بخش 
دولتــی به بانک مرکزی در پایــان خردادماه به ۲۷۸ 
هزار میلیارد تومان رســیده که این رقم در طول سه 
ماه نخست ســال جاری ۲.۱ درصد رشد کرده و نرخ 
رشــد نقطه به نقطــه آن نیز معــادل ۳۳.۵ درصد 
اســت؛ در صورتــی کــه در خردادماه ســال ۱۴۰۱ نرخ 

رشــد ســه ماهه این بدهی، معــادل ۱۶.۳ درصد و 
نرخ رشد نقطه به نقطه آن برابر با ۳.۳ درصد بوده 

است.
مقایســه وضعیــت بدهی دولــت به بانــک مرکزی 
نیز حاکی از آن اســت که نرخ رشــد سه ماهه و نقطه 
به نقطــه این رقــم در خردادماه ســال گذشــته در 
مقایســه با خردادماه ۱۴۰۲ به ترتیب از ۱۳.۳ درصد 
به ســه درصد کاهــش یافته و از منفــی 9 درصد به 

۲۵.9 درصد افزایش یافته است.
در موضــوع بدهــی شــرکت های دولتــی بــه بانک 
مرکزی نیز این رقم در حالی که در بهار سال گذشته 
۲۴.۸ درصد رشــد کرده بود در مدت مشابه امسال 
تنهــا ۰.۱ درصد افزایــش یافت. نرخ رشــد نقطه به 
نقطه این بدهــی نیز از ۵9 درصد بــه ۵۳.۲ درصد 

کاهش پیدا کرده است.
بدهی ۳9۳ همتی بانک ها به بانک مرکزی

یکــی دیگــر از قســمت های مهــم گــزارش منتشــر 
شــده به موضــوع بدهــی بانک ها به بانــک مرکزی 
برمی گــردد؛ جایی که بر اســاس داده هــای گزارش 
منتشر شده، این مبلغ در پایان خرداد ماه به ۳9۳ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
همچنین طبق بررســی ها، رشــد این رقم در خرداد 
ســال جاری نســبت به خرداد سال گذشــته، به ۱۷۱ 
درصــد رســیده و این در حالیســت که ایــن رقم در 
خرداد سال ۱۴۰۱ معادل ۲۷.۸ درصد ثبت شده بود. 
رشد ســه ماهه این بدهی نیز از منفی ۰.9 درصد به 

۰.۵ درصد افزایش یافته است.

خانه ملت - عضو کمیســیون بهداشت مجلس از 
تداوم کمبود جدی شیرخشــک و داور علیرغم قول 
مساعد مسئولان مربوطه در رفع این مشکل انتقاد 
کــرد و گفــت: ۴۵ تا ۴۶ درصــد مواد اولیــه یا موثره 
دارویی وارداتی اســت و چاره ای نداریم جز اینکه به 
سمت تولید مواد اولیه و موثره دارو و شیرخشک در 

کشور گام برداریم. 
 ســیدجلیل میرمحمدی میبــدی با ابراز تاســف از 
تداوم کمبود جدی شیرخشــک و دارو علیرغم قول 
مســاعد مســئولان مربوطه برای رفع این مشــکل، 
گفت: چندین ماه اســت که با کمبود شیرخشــک و 
دارو در کشــور مواجه هســتیم و تذاکرات شــفاهی 
و کتبــی متعــدد نماینــدگان و حتی طرح ســوال و 
برگزاری جلســاتی با ریاســت دکتر قالیباف رئیس 
مجلس و حضور وزرای بهداشت و اقتصاد، روسای 
بانــک مرکزی، گمــرک و ســازمان غــذا و دارو راه به 

جایی نبــرده و در حالی که همــه ارکان دولت قول 
و تعهــد دادند که همــه گونه همراهــی را برای رفع 
مشکل داشته باشند اما متاسفانه همچنان شاهد 
کمبود جدی شیرخشــک و دارو در کشــور هســتیم 
و مردم به طــور مرتب در تماس با مــا انتقاد جدی 
دارند که چرا کاری انجام نمی دهید و حق هم دارند.

وی افــزود: بــه عنوان عضو کمیســیون بهداشــت 
مجلــس و خادم ملت به دفعات در ســازمان غذا و 
دارو حضــور یافتم و با مســئولان مربوطه برای رفع 
مشکلات حوزه دارویی و شیرخشک گفت و گو کردم 
و قول قطعی دادند که مشکل کمبود شیرخشک را 
با واردات و توجه بــه تولید داخل رفع خواهند کرد 
اما متاسفانه همچنان با کمبود شیرخشک و برخی 
از اقلام دارویی مواجه هستیم که ضرورت دارد وزیر 
بهداشــت ورود جــدی و عملیاتی به ایــن موضوع 
داشته باشد. نماینده مردم تفت و میبد در مجلس 

یازدهم ادامه داد: اینکه مســئولان مربوطه بگویند 
وضعیت دارو و شیرخشــک مطلوب است در حالی 
که مردم در مراجعه بــه  داروخانه ها چنین چیزی را 
مشاهده نمی کنند این اظهارات قانع کننده نیست 
و ضرورت دارد تدبیر مناســب و عاجلی اندیشیده 
شــود تا شیرخشــک و داروهــای مورد نیــاز به ویژه 
بیمــاران خــاص و صعب العــلاج هر چه ســریع تر 

تامین و در اختیار مردم قرار گیرد.
۴5 تا ۴6 درصد مواد اولیه یا موثره دارویی 

وارداتی است
میرمحمــدی یادآور شــد: بــرای تولید شیرخشــک 
و ورود مــاده اولیــه آن بــه ارز نیاز داریــم و به نوعی 
وابســتگی مان بــه مــاده اولیــه و ارزبــری همچنان 
وجــود دارد و در دارو هم به همین شــکل اســت؛ در 
حــال حاضر ۴۵ تــا ۴۶ درصد مــواد اولیه یــا موثره 
دارویــی وارداتی اســت البته بســیاری از کشــورهای 
دنیــا که صنایع تولیــدی دارو هم دارند مــواد اولیه 
را با دلیل مقــرون به صرفه نبــودن تولید در حجم 
کــم از کشــورهای مختلــف تامین می کنند و کشــور 
هندوســتان چون حجم بالایی از مــواد اولیه دارو را 
تولید می کند تولید برایش مقرون به صرفه اســت 
اما شــرایط کشور ما با توجه به تحریم های ظالمانه 
ویژه و خاص اســت و چــاره ای نداریم جــز اینکه به 
ســمت تولید مواد اولیه و موثره دارو و شیرخشــک 
گام برداریم و این مهم نیازمند اراده قوی و منسجم و 
اجماع کامل در ارکان دولت است و همه باید دست 
به دست هم دهند و کمک کنند تا بتوان تولید مواد 

اولیه شیرخشک و دارو را در کشور داشته باشیم

بدهی دولت به بانک مرکزی از ۱,085 همت گذر کرد

 شرکت های دولتی بدهکارتر شدند
عضو کمیسیون بهداشت مجلس:

کمبود شیرخشک و دارو در ایران بحرانی شد 

دیده بان ایران- ســعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس 
درخصــوص مــوج افغان هراســی که بــه راه افتاده اســت به 
دیده بــان ایران گفت: عدم انجام تکالیف وزارت کشــور باعث 
نگرانی مــردم شــده که هیــچ ســاماندهی اتفــاق نمی افتد.
متاســفانه ایــن امر بــه برخــی گرایشــات نژادپرســتانه علیه 
افغان ها دامن زده که بسیار خطرناک است.اتباع افغان باید 
کارت الکترونیکی داشته باشــند، محل زندگی شان مشخص 
شــود، در بحث تحصیل فرزندان شان تدبیر صورت گیرد و در 
اســتان هایی که جمعیت قابل توجه افاغنه را داریم به همان 
نســبت سرانه های مصرف آرد و نان هم بر مبنای حضور اتباع 

تعریف شود که تا این لحظه این اتفاق نیافتاده است. 
یک ماهی اســت که موجــی از حملات به حضــور افغان ها در 
ایران به راه افتاده اســت. از تعداد اتباع افغانســتانی در ایران 
آمار دقیقی وجود ندارد و وزیر کشور درباره تعداد آن ها گفت 
کــه »آنچه ما می توانیم تایید کنیم ۵ میلیون نفر اســت. البته 
تعداد مهاجرین رســمی کمتر است. به نظر می رسد اظهارات 
غیرکارشناسانه و آمارهای ســاختگی درباره تعداد مهاجرین 
افغان بیان می شــود«. اما موج افغان ستیزی که در این مدت 
شــکل گرفت، تبعاتی را به همراه داشــت؛ از شکستن سر یک 
دانش آموز افغان در مدرسه تا گمانه زنی ها مبنی بر اینکه قتل 
داریوش مهرجویی و همســرش به دســت اتباع افغانستانی 
بوده اســت. آن هایی که تحت تاثیر این پروژه افغان هراســی 
قــرار گرفتند، فرقــی نمی کند کــه افغان هــا از راه قانونی وارد 
کشور شــده اند یا غیرقانونی، آن ها مهاجرین را عامل ناامنی 
و آسیب های اجتماعی می دانند و انگشت اتهام شان به سمت 

افغان هاست. در مقابل عده ای معتقدند که نباید حملات را 
به سمت اتباع روانه کرد بلکه مقصر وزارت کشور است که باید 

برای حضور افغان ها در ایران چاره ای بیاندیشد.
بیش از ۷ میلیون افغانستانی در ایران ساماندهی نشده اند

معین الدین ســعیدی نماینــده مردم چابهــار در مجلس در 
پاســخ به اینکه با موجی که علیه افغان هــا به راه افتاده، باید 
به عملکرد وزارت کشور نقد کرد یا افغان ها، به دیده بان ایران 
گفت: »مــن فکر می کنم این موضوع ریشــه های متعددی به 
خصــوص در حــوزه جامعه شــناختی دارد. جمعیــت بالای ۷ 
میلیونــی افغان ها و عدم ســاماندهی و عــدم انجام تکالیف 
وزارت کشــور مسئله ساز اســت. هیچ کشوری نســبت به این 

حجم از اتباع کشــورهای خارجی نمی تواند بی توجه باشد.ما 
باتوجه به بحث اصل همجواری و ملاحظات انسان دوستانه 
همیشــه ســعی کرده ایم پذیرای مهاجران عزیز افغانســتانی 
باشیم اما عدم انجام تکالیف وزارت کشور باعث نگرانی مردم 

شده که هیچ ساماندهی اتفاق نمی افتد.«
وی درباره تبعــات کوتاهی وزارت کشــور از وظیفه خود ادامه 
داد: »متاســفانه ایــن امر بــه برخی گرایشــات نژادپرســتانه 
علیــه افغان ها دامــن زده که بســیار خطرناک اســت. گاهی 
گمانه زنی هایــی دربــاره برخــی اتفاقــات می شــود از جملــه 
در مــورد قتل داریــوش مهرجویی کــه بدون اینکــه واقعیت 
داشــته باشد، ادعاهایی مطرح شــد. اما در مجموع این نکته 

را هم نمی توان منکر شــد که برخی از آســیب های اجتماعی به 
مهاجرین افغانــی برمی گردد. این را هم نمی توان منکر شــد 
که در بســیاری از اســتان ها ســرانه مصرف آرد و نان به دلیل 
حجوم گســترده اتباع کاهش یافته اســت. من فکر می کنم در 
عین حال که باید هرگونه گرایشــات ضد افغان را محکوم کرد 
اما دولت هم نباید نسبت به ساماندهی افغان ها بی تفاوت 

باشد.«
باید ســرانه های مصــرف آرد و نان هم بر مبنــای حضور اتباع 

تعریف شود 
ســعیدی در پاســخ بــه اینکــه دولــت بــرای ســاماندهی چه 
اقداماتی می تواند انجام دهد، به دیده بان ایران گفت: »اتباع 
افغان باید کارت الکترونیکی داشته باشند، محل زندگی شان 
مشخص شود، در بحث تحصیل فرزندان شان تدبیر صورت 
گیرد و در اســتان هایی که جمعیت قابل توجه افاغنه را داریم 
به همان نســبت ســرانه های مصرف آرد و نان هــم بر مبنای 
حضور اتباع تعریف شود که تا این لحظه این اتفاق نیافتاده 
اســت. فرضا وقتی در شهرستانی که ســرانه مصرفش باید ۱۰ 
کیلو باشــد اما به دلیل حجم وســیع حضور افاغنه به هر فرد 
ایرانی ۵ کیلو برســد، این احســاس تبعیض ایجاد معضلات 

اجتماعی را هم به دنبال خواهد داشت.«
ایــن نماینده مجلس در پایــان تاکید کــرد: »در اینکه بخش 
عظیمــی از عزیــزان افغانســتانی در ایــران به کارهای بســیار 
ســخت مشغول و قابل احترام هستند شــکی وجود ندارد اما 
نمی توان نسبت به حجم وسیع معضلات اجتماعی هم چشم 

پوشی کرد.«

نماینده مجلس: بیش از ۷ میلیون افغانستانی ساماندهی نشده اند

کوتاهی در ساماندهی اتباع افغان منجر به شکل گیری 
آسیب های اجتماعی می شود

ایســنا- معاون اســبق بیمه ای ســازمان تامین اجتماعی با 
تاکید بر اینکه علاوه بر ســایر مشاغل، زنان خانه دار نیز باید 
خود را بیمه کنند، چراکه دارای شغل سنگینی هستند، شرایط 

پرداخت حق بیمه ویژه زنان خانه دار را تشریح کرد. 
محمدحسن زدا با بیان اینکه »بیمه« ضمانتی برای روزهای 
ســخت افراد اســت، اظهار کرد: در ســازمان تامین اجتماعی 
بیمه برای دوران پیری و از کارافتادگی طراحی شده و هرکسی 

باید خود را برای این روزها آماده کند.
وی با اشــاره به اینکه علاوه بر ســایر مشــاغل زنــان خانه دار 
نیــز باید خود را بیمه کننــد، تاکید کرد: زنــان خانه دار اگرچه 
در خانه هســتند اما شــغل ســنگینی دارنــد و با ایــن وجود 
زحماتشــان دیده نمی شــود و کمتر به آنها توجه می شــود؛ 
گویــی کارهایــی که انجــام می دهند وظیفه شــان اســت، در 
حالیکه اینگونه نیســت و باید به زنان خانه دار همچون زنان 

شاغل نگاه کرد.
معاون اســبق بیمه ای ســازمان تامین اجتماعــی ادامه داد: 
زنان خانه دار در صورت پوشــش بیمه ای می توانند از حقوق 
بازنشستگی شــان اســتفاده کننــد. ایــن حقــوق همچنیــن 

می تواند در اقتصاد خانواده نیز اثرگذار باشد.
زدا بــا بیــان اینکه ســه نوع نــرخ حق بیمــه برای بیمــه زنان 
خانــه دار تعریف شــده اســت کــه متقاضیــان می توانند به 
انتخاب خودشــان یکی از آنها را مشــخص کنند، گفت: شرط 
ســنی برای اســتفاده از این طرح ۱۸ تا ۵۰ ســال تمام اســت و 
افراد با ســن بیش از ۵۰ سال، باید معادل مازاد سنی، سابقه 
بیمه پردازی قبلی داشــته باشــند و همچنین نــرخ پرداخت 

حق بیمه، ١٢، ١۴ و ١٨ درصد دستمزد یا درآمد ماهانه انتخابی 
فرد متقاضی اســت. نرخ حق بیمه ۱۲ درصد شامل تعهدات 
بازنشستگی و فوت بعد از بازنشستگی، نرخ ۱۴ درصد شامل 
تعهد بازنشســتگی و فوت قبل و بعد از بازنشستگی و نرخ ۱۸ 

درصد شامل بازنشستگی، از کارافتادگی و فوت است.

وی یادآور شد: جهت ثبت نام این بیمه، متقاضیان می توانند 
برای حق بیمه ۱۲ درصد با مراجعه به سایت تامین اجتماعی 
خــود را بیمه کنند، اما برای نــرخ ۱۴ و ۱۸ درصد به دلیل لزوم 
انجام معاینات اولیه، باید به شعب سازمان تامین اجتماعی 

مراجعه کنند.

معاون اســبق بیمه ای ســازمان تامین اجتماعی در پاسخ به 
ســوالی درخصوص اینکه برخی معتقدند بــه جای پرداخت 
حق بیمــه زنان خانه دار، خود را بیمه عمر کنند، توضیح داد: 
در بیمه عمر، به طور مثال افراد با سرمایه ۱۰۰ میلیون تومان 
و حق بیمه بســیار ســنگین خــود را بیمه عمــر می کنند و در 
صــورت فوت به همان میزان ۱۰۰ میلیون تومان به بســتگان 
او پرداخت می شــود، اما اگر اتفاقی برای فــرد نیفتد، آن حق 
بیمــه ســنگین را باید تا موعــد مقرر پراخت کنــد و پس از آن 
این۱۰۰ میلیون تومان به فرد پرداخت خواهد شــد. اما باید 
در نظر گرفت که وقتی قیمت ها چند برابر می شــود دیگر آن 
پول ارزشی ندارد و در کشورهایی که تورم دو رقمی است اصلا 
به صلاح نیســت که بیمــه عمر کنند، اما حســن بیمه تامین 

اجتماعی این است که سال به سال مبلغ آن تغییر می کند.
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا زنانی 
که خودشــان بازنشســته می شــوند در صورت فوت شــوهر 
می توانند از مســتمری شوهرشان هم استفاده کنند؟، گفت: 
زنانی دارای بیمه زنان خانه دار هستند که پس از بازنشستگی 
و در صورتی که شوهرشــان فوت کرده باشد می توانند علاوه 

بر مستمری خود، از مستمری شوهرشان نیز استفاده کنند.

ایســنا- داســتان، تکراری اســت. بــاز هــم ســانحه رانندگی و بــاز هم 
نفس هایی که پایــان می یابد. این روزها اگر اخبار آذربایجان شــرقی را 
دنبال کنید، می توانید بوسه ی مرگِ مینی بوس هایی را که زندگی هایی 

را با خود واژگون می کنند، مشاهده می کنید. 
صبح جمعه، ســوم شهریورماه ســالجاری بود که خبر تاسف بار سقوط 
مینی بوس به دره در مقابل دانشــگاه آزاد ورزقان و کشــته شدن ۱۰ نفر 
در اثر این ســانحه، مردم استان را ســیاه پوش کرد. هفت نفر در همان 
صحنه سانحه درجا تمام کرده بودند و سه نفر دیگر نیز به دلیل شدت 

صدمات وارده در بیمارستان فوت کردند.
در آن زمان که خاطر مردم اســتان آزرده شد، انتقادات فراوانی نسبت به 
وضعیت راه های آذربایجان شرقی به مدیرکل راهداری استان و وضعیت 
اتوبوس هــا و مینی بوس های اســقاطی کــه هنوز هــم در جاده ها تردد 
دارند و با جان مردم در حال بازی هســتند، مطرح شــد و همه خواســتار 

بهبود وضعیت جاده ها و خودروهای سنگین مسافربری شدند.

مینی بوس واژگون شده در ورزقان با ۱0 کشته 
بــرای این کــه بدانیم آیــا این انتقــادات به پاســخ منتهی شــدند یا نه، 
دو مــاه بعد از آن ســانحه، ســری به خبــر روز چهارشــنبه، ۱۰ آبــان ماه 
می زنیــم. خبری با تیتر »واژگونی مینی بوس در عجبشــیر یک کشــته و 
۱9 مصدوم برجای گذاشــت«. گویا انتقادات مقداری مورد بررســی قرار 
گرفته و تعداد کشــته های واژگونی مینی بوس ها کاهش یافته است که 

پیشرفت قابل توجهی را نشان می دهد!
تنها کشــته این حادثه، ســهیلا نوری منافی زاد، ســرمربی تیم هندبال 

دانشجویان دختر دانشگاه تبریز بود. 
فوتســال  و  هندبــال  تیــم  در  مربیگــری  ســابقه  ســال   ۱۵ مرحومــه، 
دانشــجویان دختر دانشــگاه تبریــز، همــکاری در برگزاری مســابقات 
انتخابی جهانی، مســئول ورزش بانوان شــهرداری تبریز، سرمربی تیم 
فوتســال لیگ برتــر در شــهرداری تبریز، رئیــس و نایــب رئیس هیات 
هندبال تبریــز و مربی و مدرس بین المللی هندبال داشــت و جامعه 

ورزشی استان به سوگ فوت این مربی نام دار استان نشست.
مینی بوس واژگون شده در عجبشیر با ۱9 مصدوم و یک کشته 

تنها یک روز بعد از این اتفاق و در روز پنجشــنبه، ۱۱ آبان ماه نیز واژگونی 
یک دســتگاه مینی بوس در روستای هجران دوست شهرستان کلیبر، ۱۶ 

نفر را راهی بیمارستان کرد. 
قطعا حتــی مصدوم شــدن فــردی در ســوانح رانندگی نیــز حادثه ای 
غمناک بوده و بایستی دلایل این سانحه و راه های پیشگیری از تکرار آن 
سریعا و قطعا بررسی شده و مشــکلات حل شوند تا دیگر شاهد وقوع 

چنین اتفاقات سوگواری نشویم.
یکی از مصدومان سانحه واژگونی مینی بوس در کلیبر 

حال ســوال اصلی که باید پرسید، این اســت که »چه کسی و یا کسانی 
مســبب این واژگونی ها هســتند؟« و هم چنین » چه کسی و یا کسانی 
پاســخگوی زندگی هایی است که بر اثر این ســوانح پرپر می شوند؟« و 
نیز »چرا هیچ تمهیدی برای پیشــگیری از بروز این سوانح در جاده های 

استان دیده نمی شود؟«.

تفاوت بیمه عمر با بیمه زنان خانه دار

چرا زنان خانه دار باید خود را بیمه کنند؟

بوسه ی مرگِ 
مینی بوس ها
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ش.آ: 1588905----م.الف: 695
اداره کل ثبت اســناد و املاک استان آذربایجان شــرقی      اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک آذرشهر-نمایندگی ممقان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۴۰۹۴۰۰۰۷۷۳ مورخه ۱۴۰۲,۰۶,۱۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آذرشــهر-نمایندگی ممقان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدرضا میرابی 
ممقانی فرزند ابوالفضل بشــماره شناســنامه ۵۶ در ششــدانگ یک قطعه باغ به مســاحت ۱۸۲۶.۷۷ مترمربع مفروز و مجزا شده از پلاک ۶۱۵۸ 
فرعی از ۶ اصلی واقع در بخش ۳۸ تبریز حوزه ثبت ملک آذر شهر نمایندگی ممقان خریداری از آقایان حمید پوررسمی ممقانی فرزند اسماعیل 
و حســین علی اصلی ممقانی فرزند قدرت و امیر رنجبری فرزند حســن محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 

قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
کلاسه پرونده: ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۴۰۹۴۰۰۰۰۸۵   

     تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲,۰۷,۲۹ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲,۰۸,۱۴
جلیل نهادی رئیس ثبت اسناد و املاک

ش.آ: 1588913----م.الف: 697
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان آذربایجان شرقی      اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک آذرشهر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی

برابــر رای به شــمارههای ۱۴۰۲۶۰۳۰۴۰۲۳۰۰۳۵۷۴ و ۱۴۰۲۶۰۳۰۴۰۲۳۰۰۳۵۷۲ مورخه ۱۴۰۳,۰۷,۰۴ هیــات اول موضوع قانون تعيین تكليف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آذرشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان آقایان

۱ - یعقوب رهبری ستوبادی فرزند حسنقلی بشماره شناسنامه ۹۳۹ 
۲ - يوسف رهبری ستوبادی فرزند حسنقلی بشماره شناسنامه ۳۶

هر کدام در ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ یک قطعه زمین با کاربری طرح بســته بندی حبوبات به مســاحت ۱۵۱۲ متر مربع مفروز و مجزا شده از 
پلاک ۲ فرعی از ۳۸۲۸ اصلی واقع در بخش ۱۲ تبریز حوزه ثبت ملک آذر شــهر خریداری از خانم عزیزه طالبی کشــکی فرزند علیقلی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذرسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. کلاسه پرونده ها : ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۴۰۲۳۰۰۰۵۰۲ و ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۴۰۲۳۰۰۰۵۰۳
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲,۰۷,۲۹ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲,۰۸,۱۴                                                                   جلیل نهادی رئیس ثبت اسناد و املاک

شهرداری عجب  شير در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۱۹۶ – ۱۴۰۲/۰۷/۰۸ شورای اسلامی شهر عمليات پروژه  اجرای سنگ فرش 
و پیاده راه میدان ســاعت تا میدان نماز عجب شير را بر اساس فهرست بهاء سال ۱۴۰۲ از طریق مناقصه عمومی به پیمانكاران 
و شركت های واجد شرايط دارای رتبه در رشته ابنیه ، با شرايط زیر واگذار نمايد.لذا متقاضيان می توانند جهت كسب اطلاعات 
بیشــتر و اخذ اســناد مناقصه و شــركت در آن، از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۷ تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۷ به سامانه ســتاد و شهرداری مراجعه و 

اقدام نمايند.
كليــه مراحل برگزاري مناقصه از طریق ســامانه تــداركات الكترونيكی دولت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجام 

خواهد شد و شماره ثبت مناقصه در سامانه ستاد ۲۰۰۲۰۰۵۰۵۹۰۰۰۰۰۷ می باشد.
- مبلغ اعتبار  ۳۰.۵۹۶۱۷۱۴۲۴ ریال )از محل اعتبارات داخلی شهرداری(

- مبلغ سپرده ۱.۵۳۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال 
- تاریخ قرائت پیشنهادات :  ۱۴۰۲/۰۸/۲۷ ساعت ۱۶ بعد از ظهر.

- هزینه های مربوط به چاپ و انتشار آگهی بعهده برنده می باشد.
- سایر شرایط در اسناد مناقصه قید گردیده است. 

- شهرداری در قبول يا رد هریك از پیشنهادات مختار است.
محمد احمدزاده شهردار عجب شير

آگهی مناقصه مرحله اول
 نوبت دوم

روزنامه سرخاب 
م الف: 1025

تاریخ انتشار:1402/08/14

            غزال زیاری

بــه نظر می رســد که موجــودات بیگانــه، احتمــالا راه های 
ارتباطــی منحصر به فرد خــود را تکامل داده انــد؛ اما این 
سوال مطرح است که اگر بشــر موفق به برقراری تماس با 

آنها شود، چطور باید با آنها ارتباط برقرار کند؟
الن استوفان، دانشمند ارشد ناسا در سال ۲۰۱۵ و هنگامی 
که پیش بینی می کرد که ما ممکن است تا ده سال آینده با 
حیــات بیگانه ارتباط برقرار کنیــم، در این رابطه گفت:» ما 
می دانیم که به دنبال چه باشــیم و به چــه چیزهایی نگاه 

کنیم.«
امروز و در شــرایطی که تنها دو سال دیگر تا پایان دوره ای 
که اســتوفان پیش بینــی کرده باقــی مانــده، محققان بر 
ایــن باورند که ممکن اســت به شــکلی وسوســه انگیز، در 
آستانه یافتن شــواهدی در راستای وجود حیات فرازمینی 
در ســیارات دور باشــند. ولــی در شــرایطی که هنــوز هیچ 
مدرک قطعــی ای در این راســتا وجــود ندارد، تعــدادی از 
دانشــمندان معتقدند که ما باید بــرای چنین روزی آماده 

شویم.
اگر ما حیات را در یک ســیاره دیگر کشف کنیم، چه خواهد 
شد؟ اگر معلوم شود که این موجودات فرازمینی هوشمند 
هســتند، ما چطور می توانیم با همســایگان کیهانی خود 
ارتباط برقــرار کنیم؟ حالا دانشــمندان مشــغول بررســی 
این مبحث هســتند که زبــان موجــودات فرازمینی چطور 
می تواند باشد و آیا ما می توانیم امیدوار باشیم که بتوانیم 

این موجودات را درک کنیم یا خیر؟
تجربه رمزگشایی از زبان های غیرممکن

انســانها تاریخچه دیرینه ای در پل زدن با موانع زبان های 
بــه ظاهــر غیرممکــن دارنــد. محققانــی کــه خطــوط و 
زبان های باســتانی را رمزگشــایی می کننــد، از عادت های 
مشــترک بشــر به عنوان نقطه مرجــع بهــره می برند. مثلا 
روشــی که می تواند ما را به نکات مهمی در نوشتار برساند، 
به محققــان کمک کرد تــا بتوانند از ســنگ نبشــته "روزتا 
اســتون" که مربوط به ۱۹۶ ســال قبل از میلاد مسیح است 
پــرده بردارنــد. این سنگ نبشــه به عنــوان ســرنخی برای 

خواندن هیروگلیف های مصر باستان به شمار می رود.
زبان بدن هم ابزار مهمی به حســاب می آید؛ مثلا زمانی که 
فاتحان اســپانیایی وارد قاره آمریکا شــدند، برای برقراری 
ارتباط با مردم بومی که با آنها روبرو می شــدند، از حرکات 
دســت و نشــانه ها بهره می بردنــد. اما نتیجــه تراژدیک و 
خون بار این رویارویی ها، شاید نباید به عنوان مثالی برای 

موفقیت در انجام این کار مورد استفاده قرار گیرد.
در هــر حال، انســان ها گونه ای هســتند که بــرای برقراری 
ارتباط با یکدیگــر تکامل یافته اند. این در حالی اســت که 
موجودات فرازمینی ممکن اســت با روشــی کاملا متفاوت 
با مــا فکر و رفتار کننــد. این امکان وجود دارد که ســاختار 
اجتماعی آنها کاملا غیرقابل تشــخیص یــا حتی غیرقابل 
درک باشــد. پــس ما چطــور بایــد در صــورت رویارویی با 
یــک موجود فرازمینــی حدس بزنیم که او چــه می خواهد 

بگوید؟
زبان ارتباطی حیوانات کمک حال ما می شود؟

اگــر یک موجــود فضایی باشــید و به کره زمیــن بیایید، با 
بیش از ۷۱۰۰ زبان انســانی روبرو خواهید شــد. باید این را 
هم در نظر داشت که در سیاره ما، موجودات دیگری به جز 
انســان ها نیز زندگی می کنند. آیا شــیوه و راه های ارتباطی 
حیوانات بــا یکدیگر نیز می تواند چیــزی درباره ارتباطات 

فرازمینی به ما یاد دهد؟
آریک کرشــنبائوم، بوم شــناس رفتــاری دانشــگاه کمبریج 
معتقد است که چالش های تکاملی واقعا جهانی هستند 
و نیروهــای تکاملــی کــه زندگــی روی کــره زمین را شــکل 
می دهند، ویژگی های مشــابه زیادی را در حیات فرازمینی 
نیــز ایجــاد می کنند. در صورتــی که او درســت بگوید، این 
بدان معناســت کــه زندگــی و زبان ها در سرتاســر کیهان، 

ممکن است ویژگی های مشخصی داشته باشد.
دادن  دســت  از  و  مطلــوب  تغییــرات  حفــظ  بــا  زندگــی 
تغییرات نامطلوب در طــول قرن ها، دچار پیچیدگی های 
فراوانی اســت. در همگرایی تکاملی، دودمان نامرتبطی از 
موجودات، ویژگی های مشابهی را در پاسخ به چالش های 

محیطی مشابهی تکامل می دهند.
قوانیــن فیزیــک و بیومکانیــک، تعــداد راه هــای مختلف 
ممکــن در حرکــت حیوانات را محــدود می کننــد و به این 
دلیــل اســت کــه حتــی در حالی کــه آخرین جد مشــترک 
پرنــدگان و خفاش هــا، موجــود کوچک مارمولک شــکلی 
بوده که ۳۰۰ میلیون سال پیش زندگی می کرده، بال های 
پرنــدگان، بــه شــیوه ای مشــابه با بــال خفاش هــا عمل 

می کنند.
زمین تخت، بیگانگان فضایی و یک جدال ناتمام

اما چرا چنین محدودیت هایی در هر جای دنیا متفاوت 
اســت؟ همه چیز در هر جا، حتی ارتباطــات، تا جایی که 
ما اطــلاع داریم، تابــع قوانین فیزیک اســت. طبق گفته 
کرشــنبائوم از حرکات میمون ها و ســوت زدن دلفین ها 
گرفتــه تــا تغییر الگــوی رنگــی پوســت برخــی از آبزیان 
دریایــی، هر یــک از اینهــا می توانــد مبنای زبــان در یک 

سیاره بیگانه باشد.

به گفته یان رابرتز، اســتاد زبان شناســی دانشگاه کمبریج، 
ارتباطــات حیوانــات هم می توانــد چیزهای زیــادی به ما 
بگوید:» ما تنها گونه ای هستیم که دارای زبان با سیستمی 
با پایان باز هســتیم که می توانیــم از آن برای بیان هر آنچه 

که می خواهیم، بهره ببریم.«
رابرتز اخیرا با همکاری کرشــنبائوم، آورام نوام چامســکی و 
چند زیست شــناس، انسان شناس و زبان شناس برجسته 
دیگــر، کتابــی به اســم "زبــان شناســی بیگانــه" را تالیف 
کرده انــد و در آن بــه بررســی این موضــوع پرداخته اند که 

زبان غیرانسانی و غیرزمینی چطور ممکن است باشد.
زبان شــناس نظری به نام چامسکی، زبان را به عنوان یک 
سیســتم ارتباطی تعریف کرده که بی نهایت قابل انطباق 
اســت و برای خدمــت به منافع انســانی و حل مشــکلات 
انســان ها طراحی شده اســت و به اندازه ای انعطاف پذیر 
اســت که بتواند تعداد بســیار زیــادی از مفاهیــم را به هم 

منتقل کند.
رابرتــز در ایــن بــاره گفتــه:» ممکــن اســت نوعــی حیات 
باکتریایــی در مریــخ یــا قمرهای مشــتری وجود داشــته 
باشد که البته اینها ممکن است موجودات بسیار ساده ای 
باشــند؛ آنچه مــن به آنهــا علاقمندم، ماهیــت موجودات 
هوشــمند است و این شما هستید که باید تصمیم بگیرید 

که معیار هوش چیست؟«
رابرتز پاســخ این ســوال را در فناوری می بینــد: یک تمدن 
تکنولوژیک قابل مقایســه بــا تمدن ما کــه توانایی خارج 
شــدن از ســیاره خودش را داشــته باشــد. او در این رابطه 
ادامــه داد:»آیــا آنها در سیاره شــان بــه این موضــوع فکر 
نمی کننــد که آیــا موجود دیگــری در کیهان وجــود دارد یا 
خیر؟ فرض کنید که یک گونه به اندازه کافی باهوش است 

که بخواهد یک ســفینه فضایی یا یک تلسکوپ رادیویی یا 
چنین چیز پیچیده ای بسازد. شما باید اطلاعات زیادی در 
مورد فیزیک و ریاضیات داشــته باشــید و توانایی توسعه 
نظریه هــای علمی را داشــته باشــید و بتوانیــد ایده های 
زیــادی را به افــراد دیگر منتقــل کنید. واقعیت این اســت 
که حیوانات از چنین فناوری توســعه یافته ای بی بهره اند. 

بدون زبان، تمدن تکنولوژیک قابل تصور نخواهد بود.«
زبان فرازمینی ها چگونه ممکن است باشد؟

در سال ۲۰۲۲، رابرتز با اهدف بررسی نحوه ارتباط احتمالی 
انســان ها با موجودات خارجی هوشــمند و بررســی اینکه 
چقدر زبــان و هــوش بیگانه با زبــان ما متفــاوت خواهد 
 ،)CIEL( بود، در تاســیس موسســه زبان خارجی کمبریج

کمک های زیادی انجام داد.
او در ایــن رابطــه گفته:» نظر شــخصی من این اســت که 
هسته اصلی زبان موجودات فضایی باید کاملا شبیه زبان 
ما باشــد. بدین معنا که ماهیت ریاضی رســمی آن شــبیه 
زبان انسان هاســت؛ اما در عین حال لزوما چیزی شبیه به 

گفتار نخواهد بود.«
رابرتز بــه این نکته اشــاره کرد کــه حتی زبان انســان ها، 
چیزی بیش از گفتار را شــامل می شــود؛ چرا که ما از طرق 
مختلفی مثل نوشــتن، حــرکات بدن، طبل زدن، ســوت 
زدن و شــیوه های دیگر نیــز ارتباط برقــرار می کنیم. او در 
این رابطه ادامه داد:» آنچه در مورد زبان انسان ها جلب 
توجــه می کنــد این اســت که زبان، هــر فرمی که داشــته 
باشد، به شکل اساسی همان ویژگی ها را داراست. جالب 
اســت بپرســیم که گرچه مــا ایده خوبــی دربــاره فرمول 
گرامرهای انســانی داریــم، اما گرامــر در زبان های بیگانه 

چطور خواهد بود؟«

رابرتز معتقد است که موجودات فضایی هوشمند ممکن 
اســت زبان خود را به شــیوه هایی که ما هنــوز نمی توانیم 
میدان هــای  یــا  و  فورمون هــا  طریــق  از  کنیــم،  تصــور 
مغناطیســی بــروز دهند. امــا اگر مــا بتوانیم زبــان آنها را 
رمزگشایی کنیم، متوجه خواهیم شد که شباهت زیادی به 

زبان انسان خواهد داشت.«
حتی اگر سیگنالی را از فضا دریافت کنیم، این بحث وجود 
دارد کــه در وهله اول آن، به چشــم یک پیغام از فضا دیده 

خواهد شد یا خیر.
ارسال پیغام  برای فضایی ها

رابرتز در این باره گفت:» بــرای مدتی مردم فکر می کردند 
که در یک سیگنال، قوانین خاصی وجود دارد که مشخص 
می کنــد که طبیعــی نیســت. اما اجــرام آســمانی خاصی، 
مثل اختروش ها، ســیگنال های بســیار منظمی را منتشــر 
می کننــد.« طبق گفتــه او، نکتــه کلیدی اینجاســت که به 
مســائل و نکات مشــترک توجه کنیم. رابرتز عضو شــورای 
مشورتی پیام رسانی هوش فرازمینی "Meti" است؛ ارگانی 
که در ســال ۲۰۱۵ برای ارسال پیغام هایی از زمین به فضای 

بیرونی، به امید دریافت پاسخ تاسیس شد.
پیام هــای Meti برای نشــان دادن هوش بشــری طراحی 
شــده اند و حاوی اطلاعاتــی درباره چیزهایی هســتند که 
موجودات فرازمینی با هر ســطح هوشی مشــابه، بتوانند 
آن را درک کنند. این پیغام ها شامل جدول تناوبی عناصر 
و بلوک های ســازنده شیمیایی کیهان هســتند؛ چیزی که 
دانشــمندان در سیارات دیگر، احتمالا درباره آن می دانند. 
سایر پیغام ها، شامل ویژگی های ریاضی هستند که اشکال 
موجود در طبیعت مثل مارپیچ پوســته حلــزون، یا مقدار 
عدد پی و یا حتی فرمول شــیمیایی آب و اطلاعاتی درباره 

فیزیک هیدروژن و چنین مواردی را شامل می شوند.
طبق گفته رابرتز، ایده اصلی این اســت کــه این اطلاعات 
علمــی پایــه ای، به شــیوه خاصی رمزگــذاری شــوند تا هر 
موجــود فرازمینــی که آنهــا را دریافت کــرد، بتوانــد آنها را 
رمزگشــایی کرده و متوجه شود که ما از دانش علمی کافی 

برخوردار هستیم.
بنابرایــن اگر موجــودات فضایی هوشــمند پیغام هایی را 
برای ما ارســال کنند، آیا این پیغام هــا نیز به همین ترتیب 
خواهــد بود؟ و آیا ما قــادر خواهیم بود تا آنها را به شــکل 

یک سیگنال واقعی تشخیص دهیم؟
رابرتــز در بخــش پایانی صحبت هایش گفت:» احســاس 
اصلــی مــن ایــن اســت کــه مــا می توانیــم بــه روش های 
خاصی با هــم ارتباط برقرار کنیم؛ به این دلیل که درســت 
مثــل زمانــی که مــا ســیگنالی را ارســال می کنیــم، آنها هم 
می خواهند تا برای ما ســیگنال هایی را بفرســتند که قابل 

تشخیص باشد.«
ولی آیا ما قــادر به رمزگشــایی زبان موجــودات فرازمینی 
خواهیــم بود؟ آیــا می توانیم با آنهــا ارتباط برقــرار کنیم؟ 
پاسخ این ســوال ها را تا زمانی که این تماس برقرار نشود، 

نخواهیم گرفت.

اگر یک فرازمینی ببینیم، می توانیم با او ارتباط بگیریم؟

موجوداتفرازمینیبهچهزبانیصحبتمیکنند؟

سرخاب 
کهن محله ای است در تبریز 

که خزینه ادب، عرفان و هنر ایرانی است
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باید در این فوتبال را تخته کنید
پورموسوی: شش جلسه محروم و ۲00 میلیون 

جریمه می شوم!

ایسنا- سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزســتان به دواری بازی های تیمش به 
شدت انتقاد کرد. 

سیداکبر پورموسوی در نشست خبری بعد از بازی با گل گهر سیرجان، اظهارکرد: 
واقعیت اســت که می خواســتم ســکوت کنم به بلنــدای تمام فریادهــا اما فکر 

می کنم همه می خواهند بدانند امروز در ورزشگاه چه اتفاقی افتاد.
وی افــزود: همــه آن هایی که در ورزشــگاه بودند، اتفاقات را دیدنــد؛ آقای تاج، 
افشاریان و حسن زاده سر من را ببرید ولی باید در این فوتبال را تخته کنید. اگر 
 VAR .قضاوت ها به این صورت هســتند باید این فوتبال را جمع کنید و بروید

هم بیاید مشکل فوتبال ما حل نمی شود چون مشکل ما با آدم ها است.
شرمنده بازیکنانم شدم

ســرمربی تیــم فوتبال اســتقلال خوزســتان گفت: چهارمیــن بازی اســت که با 
اشتباهات داوری حق تیم من ضایع می شود. من در مقابل بازیکنانم شرمنده 

شدم، چون نمی توانم از حق آن ها دفاع کنم.
وی بیان کرد: نگران این هستم که بگویند چون مصاحبه کردی سه بازی محروم 
و ۲۰۰ میلیون تومان جریمه می شــوی که من این مبلغ را به حساب فدراسیون 

واریز می کنم اما این فوتبال و داوری ها سر و سامان دهید.
باید به حال داوری ها تاسف بخوریم

پورموســوی عنوان کرد: باید به حال داوری ها تاسف بخوریم. امسال داوری ها 
وحشــتناک بوده اســت. تمام تیم ها ضــرر کرده اند و امیــدوارم مربی کنار خط 
سکته نکند. وی خاطر نشان کرد: مگر می شود در بازی با استقلال، نفت آبادان و 
پیکان داوری به ضرر ما باشد؟ امروز با این شرایط حتی اگر تیم من شکست هم 
می خورد به شرف بازیکنان جوانم درود می فرستادم که با شجاعت بازی کردند. 

بازیکنانم مقابل تیم میلیاردی گل گهر قدم عقب نگذاشتند.
داور نگذاشت برنده شویم

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان تاکید کرد: تنها کسی که امروز نگذاشت 
ما برنده شویم متاسفانه آقای منصوریان داور بازی بود. مگر می شود در جریان 
بازی هشت بار تیم حریف خطا کند و حتی به آنها تذکر داده نشود؟ اما بازیکن 
ما با اولین خطا اخطار بگیرد؟ وی افزود: من به داور می گویم بازیکن ما افتاده 
است و نمی خواهم بازی را بخوابانید و پزشک وارد زمین شود، بعد به من اخطار 
می دهد. کجای دنیا این را گفته است. آقای منصوریان شما که داور بین المللی 
هستی شما می خواهید هافبک وســط من را از زمین بیرون کنی و تیمم ۱۰ نفره 
شود. من که بچه نیستم و ۳۰ سال در این فوتبال بودم. بازیکن من خون ریزی 
نداشــت و می توانست ادامه دهد. شما حق نداشــتی به من اخطار دهی. داور 

کنار زمین می آید و به من می گوید مودبانه صحبت کن.
می دانم فردا ۶ جلسه محروم و ۲۰۰ میلیون جریمه می شوم

پورموســوی گفت: امروز و هفته های گذشته تیم من شایسته پیروزی بود، البته 
امروز ســربلند از ورزشگاه خارج می شویم. وقتی کنار خط هستم و می بینم داور 
قشــنگ بازی را در می آورم، ناراحت می شــوم. من از قضاوت ها ناراحت هســتم 
و میدانم فدراســیون فردا من را توبیخ و شــش جلســه من را محروم می کند و 
۲۰۰ میلیون تومان هم جریمه می شــوم اما این مبلغ نوش جان فدراسیون و با 

افتخار این مبلغ را به حساب فدراسیون واریز می کنم.
وی در ادامه در پاســخ به ســوالی درباره نبــود طیبی در ترکیب تیــم نیز عنوان 
کــرد: او به خاطر بحث انضباطی همراه ما نبود. از روز اولی که تیم را جمع کردم 
گفته ام که بالاترین ارزش پیش من نظم و انضباط است. او به عنوان بزرگ تیم 
تخلف کرد و کنار گذاشــته شــد. عقیل کعبی هم بعد از بازی با تراکتور سه روز با 
مــا تمرین نکرد و در بازی با نفت آبــادان نیز حتی جزو ۱۸ نفر نبود و امروز چون 

محمد طیبی را کنار گذاشته بودیم به عنوان ذخیره همراه ما بود.
ســرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان گفت: امروز جوانان ما مثل محکم کار، 
باصری و کوهی ســربلند بودند. کوهی بازیکن ۱۸ ساله تیم جوانان ما است که 
به تیم های پایه باشــگاه تبریک می گویم که تلاش می کنند. هفته های قبل هم 
گفتم که از یک سری بازیکنانم راضی نیستم اما فعلا دست ما بسته است ولی در 

نیم فصل تغییرات خواهیم داشت.

              مرتضی رضایی

آرزو بــه دل ماندیم که یک روز، ســرمربی اســتقلال، 
پرســپولیس، حتــی خیلــی از تیم های شهرســتانی 
وقتــی می بازند، وقتی آچمز می شــوند و تیم شــان 
صدر جدول را از دســت می دهد، بزند تخت ســینه 
خودش، ســرش را بالا بگیرد و با صدای رسا بگوید: 

»مقصر این ناکامی منم.«
مردیم امــا ندیدیم که در همه جــار و جنجال هایی 
که به راه می اندازنــد، در میان همه هیاهوهای کنار 
زمیــن یک بار غر نزنند و از دلایــل فنی ناکامی برای 
هواداران شــان بگویند؟ نمی شــود تا وقتی که تیم 
دارد می برد و همه چیز بر وفق مراد اســت و ایام به 
کام؛ تفکرات تاکتیکی آقایان ســرمربی نقش اصلی 

را داشته است! اما روزی که تیم نتیجه نمی گیرد...
بیاییــد آدرس غلط بــه هواداران تان ندهید.گوش 
فوتبالی شــهر از داور و وزیر و وکیل و خدم و حشــم 
پر اســت. اصلا نمی خواهم مصداقی حرف بزنم اما 
چرا تا وقتــی که پیروز هســتید قهرمانی رقیب پاک 

است و همه داوران بهترین قاضیان جهان؟
کاری بــه جوســازی های موجود در فضــای مجازی 

نــدارم )کــه خیلی ها هــم در همان فضــای مجازی 
خیلــی از نــکات را می داننــد( امــا هــوادار واقعــی 
استقلال، هوادار واقعی پرسپولیس و هوادار واقعی 
هر تیمی؛ آنهایی که برد و باخت های تیم برای شان 
از نان شب واجب تر اســت بهانه را قبول نمی کنند. 
آنها پس از هر بازی منتظر توضیحات فنی شــما به 
دلیل از دســت دادن امتیازهای حســاس هستند. 
واقعــا دیگر نخ نما شــده بــازی با القابــی مثل تیم 
حکومتــی، داور، ســایت های شــرط بندی و از همه 

مهم تر بیانیه نویسی.
آقایــان پرسپولیســی، حرفــی بــرای گفتــن مقابل 

ملوان داشتید؟ اصلا از این گفتید که چرا دو حمله 
درست و حسابی روی دروازه این تیم نداشتید؟ به 
جایش تــا دلتان بخواهــد در همه این چند ســال 
اخیــر بهانــه گرفته اید، بیانیــه داده اید و انگشــت 
اتهام را به ســمت رقبا نشانه گرفته اید. استقلالی ها 
هم که انگار »کپی – پیســت« کرده اند از روی شــما. 
اینهــا را بگذاریم کنــار، در لابه لای همــه غرهایی که 
داریــد می زنیــد و حس بــد »حق خوری« از ســوی 
عوامــل خارجی را بــه خورد مخاطــب می دهید اگر 
دوزار از قراردادتان کسر شــود که دیگر خدا را بنده 

نیستید!

بیاییــد؛ بیایید تمام کنید ایــن بازی های بچگانه را. 
بیایید پس از هر بازی به جای اینکه داوران را ســینه 
دیوار قرار بدهید، به دستکاری قراردادهای حریف 
گیر بدهیــد و یا قهــر کردن هــای آقای ســرمربی را 
اســباب تمســخر قرار بدهید، از نتایجی که گرفته یا 
نگرفته اید حرف بزنید. از اســتقلال، از پرســپولیس 
و از ناکامی هــا در بازی هــای بــزرگ. حرف هایی که 
منطق پشت  شــان باشــد و فاصله شــان تا هیجان 
زیاد! بیایید تمام کنید این جوسازی های مسموم را 
و دلایلی فراتر از احساســات برای شکست های تان 

داشته باشید. بیایید به فوتبال کمک کنید.

مهر- رئیس فدراسیون دوچرخه سواری که وعده داده 
بود به »ویرانه« این رشته در بخش بانوان توجه کند و 
مشکلات آنها را به حداقل برساند، تاکنون نتوانسته به 

اوضاع نابسامان این رشته سروسامان دهد.
بازی هــای  در  پرتــوآذر  فرانــک  مــدال  کســب  بــا 
آسیایی هانگژو و ثبت یک تاریخ سازی در رشته دوچرخه 
ســواری و در بخش زنان کام این رشــته شــیرین شد اما 
درست چند روز پس از این اتفاق و در میانه راه برگزاری 

بازی ها، لیگ برتر بانوان دچار یک چالش شد.
چالشی که به دلیل پرداختن جامعه ورزش و رسانه ای 
به بازی های آسیایی دیده نشد و با گذشت بیش از یک 
ماه به نظر می رسد مشکل رکابزنان در فصل جاری حل 
نشده باقی مانده و شاید حل این مشکل به فصل بعد 

مسابقات برسد!
در حالــی کــه قرار بــود لیگ دوچرخــه ســواری زنان در 
رده ســنی بزرگســال و در بخــش پیســت 9 مهــر برگزار 
شود رکابزنان دختر کشــورمان با اعتراض به مشکلات 
موجــود و عدم حمایت باشــگاه ها و فدراســیون، عدم 
پرداخت و نبود قرارداد رســمی از سوی باشگاه ها، عدم 
رغبت اسپانســرها برای حمایت از این رشته، تجهیزات 
گران قیمت و عــدم حمایت در تأمیــن اقلام، وضعیت 
نامناسب برگزاری مســابقات و تعداد ورزشکاران کم، بر 
سر خط خود در مسابقه حاضر نشدند تا این مرحله از 

مسابقات لغو شود.
حتی یکی از نمایندگان دوچرخه سواری زنان کشورمان 
هم چند روز بعد به نمایندگــی از جامعه خود با رئیس 
فدراسیون جلسه داشت و مطالبات به حق خود را طی 

نامه ای به اسدی ارائه کرد.
دوچرخه ســواری ایران در یک دهه پیش باشــگاه های 
مطرح و فعالی نــه تنها در داخل کشــور بلکه فعال در 
بخش بین المللی داشت اما باشــگاهداران این روزها 
با افزون شــدن مشــکلات اقتصادی، عدم نتیجه گیری 
ورزشــکاران در میادیــن ملی، مشــکلات و درگیری های 
داخلی فدراسیون و عدم ثبات  مدیریت، دوپینگ های 
مثبت ورزشــکاران باشگاهی و ملی و.. حمایت چندانی 
از این رشــته نمی کنند و اکثر باشــگاه های مطرح دیگر 

حاضــر به ســرمایه گــذاری در رشــته دوچرخه ســواری 
نیستند.

این معضل بارها از ســوی فدراســیون رسانه ای شده و 
ورزشــکاران هم از این بابــت گلایه می کننــد اما به نظر 
می رسد وضعیت در دوچرخه سواری زنان حادتر است.

در بخش زنان، باشگاه ها حتی حاضر به انعقاد قرارداد 
رسمی و مکتوب با بانوان نیســتند و اکثر ورزشکاران به 
صورت توافقی تنها با نام باشــگاه در مســابقات حاضر 
می شــوند و در بهترین حالت با ۵ یــا ۶ میلیون تومان 
و ملــی پوشــان حداکثر بــا ۲۰ میلیــون تومــان، به نام 
تیمــی در لیــگ و مســابقات رکاب می زننــد. برخی هم 
برای اینکه شــانس حضور در مسابقات را داشته باشند 
به نــام هیأت ها رقابت می کنند و برخــی هم بدون تیم 

می مانند!
در شــرایطی کــه در ایــن چند ســال دوچرخه ســواری 

زنان بــا وجود بی مهری ها پــا را فراتــر از مرزها نهاده و 
حتــی چندین لژیونــر مطرح چــون دهقــان و پرتوآذر 
بازی هــای  در  و  دارد  اروپایــی  مطــرح  تیم هــای  در  را 
آسیایی هانگژو و مســابقات قهرمانی آسیا هم صاحب 
مــدال شــده اســت، به نظــر می رســد تحمــل این بی 

مهری ها برای رکابزنان سخت باشد.
عــدم حمایــت باشــگاه ها از دختــران رکابــزن و هزینه 
بسیار زیاد تأمین تجهیزات باعث شده تا بسیاری از آنها 
در شروع ســن قهرمانی شأن خسته شده و از این رشته 
خداحافظی کنند و به رشته ای دیگری بروند. آنهایی که 

مانده اند تنها با حمایت خانواده ها ادامه می دهند.
جوانان علاقــه ای به این رشــته المپیکــی ندارند چون 
آینــده ای در آن بــرای خــود نمی بینند، نــه درآمدی، نه 
موفقیتــی، نــه باشــگاهی و از آن مهمتــر عــدم تأمیــن 
امکانــات و تجهیزات بــرای ادامه راه. ایــن وضعیت به 

شکلی شده که در برخی مواد بخش پیست تنها دو، سه 
و شــاید چهار نفر در خط اســتارت قرار بگیرند و همین 
باعث شــده تا شاهد افول و افت شــدید در سطح این 

رشته در بخش زنان باشیم.
رســول اســدی رئیس فدراســیون دوچرخه ســواری در 
ابتدای ریاســت خود این قــول را داده که بتواند ویرانه 
این رشــته را بــه مرور ســامان دهــد و یکــی از بحث ها 
موضــوع ســاماندهی پخــش تلویزیونــی، لیگ هــا و 
مســابقات داخلی، افزایش تعاملات با باشــگاه ها و … 
بــود اما فعلا هیــچ خبری از محقق شــدن وعده های او 

نیست.
هر چند ســاماندهی و حل مشــکلات این رشته که این 
روزهــا به معنــای واقعــی چرخ هایش در حــال توقف 
اســت ســخت می باشــد امــا فدراســیون با تــک مدال 
فرانک پرتوآذر و چهارمی علی لبیب رکابزن جوانش در 
بازی های آسیایی می تواند شــروع خوبی را برای برنامه 

ریزی هایش و عبور از بحران های حاضر داشته باشد.
قطعا ادامــه روند فعلی می تواند خطر ســقوط را برای 
ایــن رشــته و در بخش بانوان بیشــتر کند بــه طوریکه 
ظهور تک ستاره هایی مانند لبیب، پرتوآذر، دهقان و.. 
هم در آینده گره ای از مشــکلات این رشــته بــاز نکرده و 

مشکلات افزون تر می شود.
اسدی در جلســه با نماینده ورزشــکاران قول همکاری 
داده تــا بتوانــد بــا ســامان دادن به وضعیت قــرارداد 
رکابزنان، این مشکل را حل کند. پایان فصل دوچرخه 
ســواری نزدیــک اســت و بعیــد بــه نظــر می رســد کــه 
فدراسیون بتواند در احقاق حق رکابزنان در این فصل 
کمکی به آنها کند و به نظر می رســد پرونده درخواست 

دوچرخه سواران زن در این شرایط بسته خواهد شد!

فوتبالی – بیش از ۱۰ سال بازی در لیگ برتر ایران باید 
دستاوردهایی برای شیمبا خلق می کرد. دستاوردهایی 

که امروز به نام این بازیکن ثبت شد.
در یکــی از بازی هــای هفتــه نهــم لیــگ برتــر تیم مس 
رفسنجان موفق شد با ۳ گل فولاد خوزستان را شکست 
بدهد. مس با این پیروزی ۱۴ امتیازی شد و به رده ششم 

جدول صعود کرد.
گل اول مــس را محمد خدابنده لو در دقیقــه ۷ زد. اما 
دو گل بعدی توسط لوسیانو پریرا مهاجم برزیلی مس 
در دقایق ۷9 و ۸۶ زده شــد. اولی از روی نقطه پنالتی و 

دومی با پاس جلال الدین علی محمدی.

اما پریرا با دو گلی که امروز زد یک روز ویژه برای خودش 
ســاخت و دو رکورد مهم در فوتبــال ایران برای خودش 
خلق کرد. پریرا با دو گلی که امروز زد تعداد گل هایش 
را در لیــگ برتر به عدد ۱۰۰ رســاند. در ضمن تبدیل به 

مسن ترین گلزن لیگ برتر هم شد!

پریرا ملقب به شیمبا تا قبل از بازی امروز 9۸ گل در لیگ 
برتــر زده بود اما با دو گلی که به تیم ســابق خودش زد 
۱۰ گله شد. حالا او اولین بازیکن خارجی لیگ برتر ایران 

است که به رکورد ۱۰۰ گل زده رسیده است.
پریــرا حــالا چهارمین گلزن لیــگ برتر هم هســت. نفر 

چهــارم فهرســتی کــه فقط نــام رضــا عنایتــی، مهدی 
رجب زاده و آرش برهانی در آن دیده می شــود؛ مردانی 

با ۱۰۰ گل و بیشتر در تاریخ لیگ برتر.
رکورد بعدی هم مربوط به ســن و ســال اوست. تا قبل 
از این ســهراب بختیاری زاده مسن ترین گلزن لیگ برتر 
بود. او این گل را با پیراهن استقلال خوزستان و در لیگ 
سیزدهم وارد دروازه صبا کرد. در زمانی که ۴۰ سال و ۱۷ 
روز داشت.  اما امروز پریرا زمانی دو گل به فولاد زد که ۴۰ 
سال و ۱9 روز از عمرش گذشته است. با توجه به آمادگی 
که پریرا ملقب به شــیمبا دارد احتمالا می تواند تا پایان 

فصل هر دو رکورد خودش را بهبود ببخشد.

جدیــد  فصــل  در  شــرایط   -  ۳60 فوتبــال 
رقابت های باشــگاهی برای ســپاهان، فرسنگ ها با 

رویاپردازی های هواداران این تیم فاصله دارد.
ســپاهان در بازار نقل وانتقالات تابســتانه در قیاس 
با دیگر مدعیان قهرمانــی، عملکردی خیره کننده را 
از خــود به جای گذاشــت؛ دائمی کردن قــرارداد پیام 
نیازمنــد در کنار امضــای قرارداد با هــادی محمدی، 
برایــان دابــو، احســان پهلــوان، رضــا اســدی، رضا 
شــکاری، عیســی آل کثیر و کاوه رضایی حکایت از آن 
داشت که طلایی پوشان در دومین سال سرمربیگری 
ژوزه مورایس در سودای پایان دادن به یک ماموریت 
نیمه تمام هســتند و می خواهند به عنوان قهرمانی 

لیگ بیست وسوم دست پیدا کنند.
هواداران ســپاهان در طــول ۸ فصل گذشــته همواره 
نظاره گــر قهرمانــی رقبــا بوده انــد و با وجــود حضور 
در کــورس قهرمانــی، نتوانســته اند خود را بــه جایگاه 
نخســت در پایان فصل برســانند. با توجه به فعالیت 
نقل وانتقالاتــی ســپاهانی ها، تصــور می شــد این تیم 
شــروعی رویایی داشــته باشــد کــه تصور بــه واقعیت 
پیوست اما رفته رفته شرایط علیه طلایی پوشان تغییر 
کرد و زمزمه های تخلفات نقل وانتقالاتی طلایی پوشان 
با حکــم ســنگین صــادره از ســوی کمیتــه انضباطی، 
رســمیت پیدا کردنــد و کامــلا ورق علیه تیــمِ مورایس 

برگشت.

اولین شوک با کسر ۴ امتیاز و جریمه ۴۰ میلیاردی
بُعــد فنــی توانســتند  از  طلایی پوشــان اصفهانــی 
عملکردی خیره کننــده را از خود به جــای بگذارند و 
کسب ۵ برد در ۵ بازی ابتدایی در لیگ بیست وسوم 
باعث شد تا تیمِ تحت هدایت ژوزه مورایس، بهترین 
شــروع ممکن در تاریخ لیگ برتر را رقم بزند. کســر ۴ 
امتیــاز از ســپاهانی ها به دلیل عــدم رعایت قوانین 
ســقف بودجــه و جریمــه ۴۰ میلیــارد تومانــی این 
باشــگاه، آب ســردی بر پیکــره طلایی پوشــان بود و 
شــانس صدرنشــینی را از آن ها گرفت. البته که کسر 
امتیــاز در حالی انجام شــد که طلایی پوشــان ۴ برد 
داشــتند و ناگهــان از امتیــاز ۱۲ بــه امتیاز ۸ رســیدند 
و از صــدر فاصلــه گرفتنــد. هــر چنــد کــه مدیــران 
باشگاه ســپاهان، این حکم را نپذیرفته و در سودای 
بازگرداندن امتیاز تیم شان هستند اما فعلا در جدول 
رده بندی، عــدد ۴- در مقابل نام ســپاهان به دلیل 

تخلفات انضباطی این تیم به چشم می خورد!

کابوسی به نام دو باخت در یک روز!
سپاهانی ها که در شوک کســر امتیاز بودند، ۲ امتیاز 
پراهمیت دیدار با نیروی هوایی را در عراق از دســت 
دادند و با تساوی کارشــان را در لیگ قهرمانان آسیا 
آغــاز کردند. عــدم برگزاری مســابقه مقابــل الاتحاد 

و زمزمه هــای بــرد انضباطــی حریــف عربســتانی، 
کامــلا جــو اردوی ســپاهان را تحت تاثیر قــرار داد و 
در حالی کــه بعــد از آن اتفاقات، شــاگردان مورایس 
برابر صنعت نفــت در لیگ برتــر و اولمالیق در لیگ 
قهرمانان آسیا به پیروزی رسیدند اما در ۵ روز گذشته 

شرایط کاملا بحرانی در اصفهان سپری شده است.
تیمِ مورایس اولین توقف خود در فصل جدید لیگ 
برتر را مقابل نســاجی در قائمشــهر تجربــه کرد و ۲ 
امتیاز مهــم را در جدال با شــاگردان مهدی رحمتی از 
دســت داد. اوج اتفاقات برای طلایی پوشــان در ۲۴ 
ســاعت اخیــر رخ داد؛ جایی کــه آن ها در خانــه برابر 
ملــوان بندرانزلی بــا نتیجه ۳ بر ۲ مغلوب شــدند و 
ســاعتی بعد از آن، حکم دیدار جنجالی برابر الاتحاد 
هم رســما رســانه ای شــد تا در یک روز، ۲ شکست در 
لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا وارد کارنامه سپاهان 

شود!
9 روز سرنوشت ساز برای پایان روزگار کابوس وار!

شــاگردان ژوزه مورایــس کــه در جــدال بــا ملــوان 
شــرایط روحی-روانی خوبی نداشتند و اسیر نمایش 
درخشــان حریــف شــمالی خود شــدند، حــالا 9 روز 
حیاتــی و ۲ بــازی سرنوشت ســاز را در مقابــل خــود 
دارنــد؛ رویارویــی بــا اولمالیــق ازبکســتان و جدال 

با پرســپولیس تهــران. مصــاف اولمالیــق به دلیل 
محرومیــت طلایی پوشــان از میزبانــی در ورزشــگاه 
خانگی شــان بایــد در تهــران برگــزار شــود و دوئــل 
بــا پرســپولیس در ورزشــگاه نقش جهــان اصفهان 
خواهــد بود. تیــمِ مورایس که این روزها شــاید لایق 
عنــوان »ناامیدتریــن« تیم فوتبال باشــگاهی ایران 
باشد، برای نجات از بحران به وجود آمده یک راه حل 

دارد؛ کسب ۶ امتیاز در 9 روز!
سپاهانی ها که رتبه هشــتم جدول را در اختیار دارند 
و فاصله شــان تــا صدر جــدول )با یک بــازی کمتر(، 
۷ امتیاز اســت، در وهله نخســت باید تلاش کنند تا 
حریف ازبکستانی را شکست بدهند و امیدهایشان 
بــرای صعــود بــه دور حذفی لیــگ قهرمانان آســیا 
را زنــده نگــه دارنــد و بعــد از آن، بــا شکســت دادن 
پرســپولیس امیــدوار بــه نزدیک شــدن بــه کورس 
مدعیان باشــند. برد در ۲ مسابقه پیش رو می تواند 
ناامیدی از اردوی ســپاهان بیرون کند و آرامش را به 
مورایس و شــاگردانش هدیه کند اما از دست دادن 
امتیــاز مطمئنا خــود می تواند برای طلایی پوشــان 
بحران آفرین باشد و روزگار سخت تری برای سپاهان 
در ادامــه فصــل رقم بزنــد؛ آن هم فصلی کــه تصور 
می شد با جذب ستاره های نامدار، سپاهان در قیاس 
با ســایر رقبا یکه تازی کند اما فعلا شــرایط در درون و 

خارج از مستطیل سبز این گونه رقم نخورده است!

از بیانیه نویسی ها؛  خسته 
تمام کنید این نمایش عوام فریب را

دوچرخه سواری بانوان زیر آوار مشکلات
 اسدی دست به »ویرانه« نزد!

روز شیمبا فرا رسید؛

مسن ترین گلزن لیگ برتر ۱۰۰ گله شد

روزگار سیاهِ پرستاره ترین تیمِ لیگ بیست وسوم؛

سپاهانِ ناامیدِ ناامیدِ ناامید!
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ایسنا- ســفر زمینی و دریافت ویزای ترکمنستان اگرچه 
بــرای مســافران ایرانــی زمان بــر، گاهی ســخت و البته 
پرهزینه است، اما معاون بخش گردشگری ترکمنستان 
معتقــد اســت: مشــکلی بــرای ســفر از راه زمینــی بــه 
ترکمنستان وجود ندارد، فقط باید از طریق شرکت های 
گردشــگری ترکمنســتان برای دریافت دعوتنامه، ویزا و 

ورود خودرو هماهنگی های لازم انجام شود. 
وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی که 
سیاســت لغو ویــزا با کشــورهای همســایه را بــا هدف 
رونق ســفر و گردشــگری دنبــال می کند، قصــد دارد با 
ترکمنســتان نیز بــرای تســهیل در رفت و آمــد زمینی با 
خودرو شــخصی مذاکره کند؛ عــزت الله ضرغامی اواخر 
مهرماه که برای اجلاس جهانی گردشــگری به ازبکستان 
رفت، گفت کــه با ازبک ها دنبال لغو روادید گردشــگری 
اســت و با ترکمنســتانی ها برای تســهیل در رفت و آمد 
زمینی مذاکره می کند تا راه سفر بین کشورهای هم ریشه 
و هم زبان در آســیای میانه، باز و آســان تر شود. هرچند 
هنــوز نتیجــه آن دیدارها و مذاکرات مشــخص نشــده 
اســت، امــا معــاون بخــش گردشــگری وزارت فرهنــگ 
ترکمنســتان معتقد اســت درحال حاضر برای سفرهای 
زمینی و با خودرو شــخصی در صورت داشتن دعوتنامه 
و ویزا و هماهنگی با آژانس های گردشگری ترکمنستان، 

دشواری وجود ندارد.
گلشــاد باکیــوا یازلــی یونا ـ معــاون  بخش گردشــگری 
جشــنواره  حاشــیه  در  ـ  ترکمنســتان  فرهنــگ  وزارت 
فرهنگی و گردشــگری مشــترک ایران و ترکمنستان که از 
نهم تا یازدهم آبان ماه در عشــق آباد برگزار شــد، درباره 
سیاســت های این کشــور بــرای تســهیل صــدور ویزا و 
همچنین تردد زمینی گردشــگران و مسافران بین ایران 
و ترکمنســتان با توجه به مقررات غیرقابل انعطافی که 
در این باره وجود دارد، با ایســنا گفت وگــو کرد. او اظهار 
کــرد: در حــال حاضر هیأت هــای بزرگــی از راه زمینی به 
ترکمنستان وارد می شــوند و در این باره مشکلی وجود 

ندارد. آن ها از طریق شــرکت های گردشــگری می توانند 
هماهنگی های لازم را انجام دهند. 

ســفر بــه ترکمنســتان و دریافــت ویــزای ایــن کشــور 
بدون دعوتنامــه و هماهنگی با آژانس های مســافرتی 
ترکمنستان، تقریبا غیرممکن است، ویزای ترکمنستان 
بــا ایــن شــرایط گاهــی تــا ۲۰۰ دلار بــرای یک نفــر خرج 
برمــی دارد و بــه گفتــه آژانس دارها، طول مــدت صدور 
آن بــه همــراه دعوتنامــه بیــن ۲۵ روز تا یک مــاه زمان 
می بــرد؛ باکیوا دربــاره اینکه آیا ترکمنســتان برای رونق 
گردشــگری برنامــه ای به منظور آســان تر کــردن صدور 
ویزا برای کشــورهای همسایه دارد؟ این طور پاسخ داد: 
گردشگران کشــورهای مختلف مشــکلی برای  دریافت 
ویــزای گردشــگری ترکمنســتان ندارنــد، شــرکت های 
گردشــگری ترکمنســتان تلاش می کنند امکانات خوبی 
در اختیار گردشگران بگذارند، گردشگران حتی براساس 
از شــرکت های توریســتی  اینکــه دعوتنامــه ای معتبــر 
ترکمنســتان داشــته باشــند می توانند در فرودگاه ویزا 

بگیرند، این دعوتنامه را می توانند از طریق شرکت های 
گردشگری دریافت کنند. 

معاون بخــش گردشــگری وزارت فرهنگ ترکمنســتان 
با اشــاره بــه کنفرانس بین المللی گردشــگری در ســال 
۲۰۲۳ که با حضور شــرکت هایی از آســیای میانه و آمریکا 
و چین در این کشــور برگزار شــد، تاکید کــرد: هدف ما از 
این کنفرانس این بود که همکاری با کشورهای همسایه 

بیشتر شود.
باکیوا ســپس گفت: در ترکمنســتان به حوزه گردشگری 
توجــه خاصــی نشــان داده می شــود و بــرای رشــد و 
توسعه گردشــگری برای ســال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ تا ۲۰۲۸ 
برنامه هایی تدوین شــده اســت. درحال حاضر بیش از 
۱۰۰ شرکت گردشــگری در ترکمنســتان فعالیت دارند و 
همه این شرکت ها عضو افتخاری صنعتگران و بازرگانان 

ترکمنستان هستند. 
او اضافــه کــرد: شــرکت های گردشــگری ترکمنســتان 
بــا کشــورهای اروپایی و آســیایی برای رشــد و توســعه 

گردشــگری فعالیت های گسترده ای را دست اجرا دارند. 
بیــن شــرکت های گردشــگری ترکمنســتان و جمهوری 
اســلامی ایران نیز تفاهم نامه هــای مختلف همکاری به 

امضا رسیده است.
باکیوا ادامه داد: گردشگری ترکمنستان در حوزه تفریحی 
و تاریخی رشــد و توســعه داشته اســت. گردشگرانی که 
به ترکمنستان می آیند بیشــتر به طبیعت علاقه دارند، 
به ویــژه آن که در »کؤیتــن داغ« رد پای دایناســور یافته 
شده است. علاوه بر این گردشگری دریایی و تفریحی در 
منطقــه ملی »آوازا« فعال اســت و در روز بیش از ۱۰ هزار 

مسافر را می تواند بپذیرد.
او همچنیــن گفت: ترکمنســتان در مســیر جــاده بزرگ 
ابریشم قرار دارد و قلعه های قدیمی »نسا« و »مرو« در 
فهرست میراث جهانی یونسکو ثبت شده است. درحال 
حاضر نیز روی احیای کاروانسراهای قدیمی ترکمنستان 

کار می کنیم تا در آینده در خدمت گردشگری باشند.
معاون بخــش گردشــگری وزارت فرهنگ ترکمنســتان 
یادآور شــد: شهر عشــق آباد از طرف فدراسیون جهانی 
شــهرهای گردشگری  در ســال ۲۰۲۰ و از ســوی مرکز این 
فدراســیون در چین ثبت شــده اســت. در ترکمنســتان 
ســاختمان های مختلــف داریــم کــه در کتــاب گینــس 
نیز ثبت شــده اند، ایــن مجموعه شــامل فواره ها، برج 
تلویزیــون مرکــز تفریحــی عالــم، پرچــم بزرگ و شــهر 

عشق آباد به عنوان مروارید سفید است.
افــزون بر این، او به شــهر هوشــمند آکارداغ، که از طرف 
رییس جمهور قبلی ترکمنســتان طراحی شــده اســت، 

اشاره کرد که اکنون بازدید عمومی دارد.
باکیوا با اشاره به ظرفیت های دانشگاهی این کشور برای 
آموزش گردشــگری، اظهار کرد: چون  کشورهای همجوار 
در حوزه گردشــگری خیلی پیشرفت کرده اند باید از این 
فرصت اســتفاده کنیم. می توانیم با دانشگاه های ایران 
کــه در حــوزه گردشــگری کار کرده اند تبادل دانشــجو و 

استاد داشته باشیم.

            علی نامجو

 »بــرای من موســیقی ســنتی مثل تخت جمشــید 
می ماند. موســیقی ســنتی برای من مثل سی وســه 
پل اســت. هر چه کهنه تر می شــود ارزشــش بیشتر 
هویدا می شود. این موسیقی از بین نمی رود. بارها 
به من گفته اند به نظرت آیا موســیقی اصیل از بین 

می رود؟
مــن در پاســخ به این ســؤال گفتــه ام و می گویم هر 
وقــت تخــت جمشــید از بین رفــت، هر وقــت آثار 
باســتانی و تاریخــی ما هــم از بین رفت، موســیقی 
اصیل ایرانی هم از بین می رود. یکی از ســؤالاتی که 
می شــود در مــوردش بحث کــرد این اســت که چرا 
در موســیقی پاپ ما چهره های نظیر اســتاد جلیل 
شــهناز، اســتاد فرهنگ شــریف، اســتاد علی اصغر 
بهاری و اســتاد هوشــنگ ظریف و اســتاد شجریان 
نداریم؟ البته که هنرمندانی هم هســتند که در این 
شــاخه فعالیت می کنند و خــوب می خوانند اما به 
آن درجه نرسیده اند. شــما نمی توانید در موسیقی 
پــاپ هم ردیــف با اســتادی چــون فرامرز پایــور یا 
جلیل شــهناز نام ببرید. ظرایفی که در کار هست و 
از سوی دیگر احترامی که به موسیقی سنتی گذاشته 
می شــود خیلــی بیــش از آن چیــزی اســت کــه در 
موسیقی پاپ می شود سراغ داشت. یکی از دلایلش 
شاید این باشد که به موسیقی اصیل ایرانی نگاهی 
از ســر تفنن و سرگرمی نمی شــود. در وقایع تلخ یا 
شــیرینی که اتفاق می افتد موسیقی اصیل است که 
حق مطلب را ادا می کند. شما می بینید پهلوانی در 
میدان کشــتی برای ایران مدال مــی آورد و بعدازآن 
یک موســیقی وطنی اصیل پخش می شــود. دلیل 
این امر همان کششی اســت که دل ایرانیان به این 

موسیقی دارد.«
این ســخنان مربوط به گفت وگویی است که با یکی 
از نام های شناخته شده موسیقی ایرانی انجام دادم؛ 
در آن دوران به عنوان مدیر رســانه ای او فعال بودم 
و وظیفه خودم می دانســتم که در فضای رســانه ای 
راهنمایی اش کنم، بکوشم مجابش کنم کمتر حرف 
بزند و البته تلاش کنم به او آسیب های قبول انجام 
هــر کاری در هر ســطح و جایگاهی را یــادآوری کنم. 
این گفت وگو هیچ گاه مجال انتشــار نیافت شــاید 

برای امروز و اکنون و بررسی رفتار متناقض او.
نمی دانم در مسیر مدیریت رســانه ای سالار عقیلی 

موفــق بــودم یا نه امــا امروز کــه نابــودی نامش را 
به نظــاره نشســته ام، بابت همه کوشــندگی هایی 
کــه درنهایــت به نتیجــه نرســید، غصــه می خورم. 
در ایــن روزها ســالار عقیلی در مســیر از میان بردن 
باقیمانده شأن هنری خود کمر همت بسته و بعید 
میدانــم در آینــده ای نزدیک چیــزی از اعتبــاری که 

شاید روزی می توانست ماندگار شود، باقی بماند.
او در تمام این ســال ها همیشه کوشیده خودش را 
شاگرد شجریان فقید معرفی کند )هرچند هیچ گاه 
به شــکل مســتقیم تحت تعلیم ایــن هنرمند فقید 
نبــوده و فقط در کارگاه آوازی محمدرضا شــجریان 
که به همت حمیدرضا نوربخش در نیمه های دهه 
هفتــاد راه اندازی شــد، آن هم برای مدتــی محدود 
حضور داشــته اســت(، در رقابت با علیرضا قربانی 
جایــگاه برتــری را به خود اختصــاص بدهد و حتی 
وانمــود کنــد کــه از همایــون شــجریان محبوب تر 
اســت؛ گزاره هایــی که حتــی مخاطــب غیرحرفه ای 
موســیقی ایرانی در این ســال ها هم امروز می تواند 

به عدم صحتش شهادت بدهد.
خواننــده ای کــه روزگاری می گفــت: »کار اصلی من 
به عنوان خواننده موســیقی ایرانی ارائه آواز اســت. 
کســی کــه می خواهــد در وهلــه اول آواز ایرانــی را 
بیاموزد، وقتی وارد کلاس های آموزشــی می شود به 
او می گوینــد اول باید ردیف هــای آوازی را کار کنی. 
مــن حدود ۸ تا ۱۰ ســال نزد اســتاد صدیق تعریف 
به جمع آوری و آموختن ردیف آوازی استاد عبدالله 
خان دوامی پرداختــه ام. تقریبا دو دوره این ردیف 
را خدمت اســتاد تعریــف دوره کــردم. از همین جا 
دســتان ایشان را می بوسم که هر چه دارم را مدیون 
ایشــان می دانــم. اســتاد تعریــف باعــث ترقــی و 
پیشــرفت من در موســیقی ایرانی و به خصوص در 
آواز شــده اند. در سال ۷۲ که من تازه وارد هنرستان 
موســیقی شــده بودم و همزمــان به کلاس اســتاد 
تعریــف می رفتم، خاطــرم هم همه کنســرت هایی 
که برگزار می شــد یا برخی از ســی دی هایی که حتی 
از اســتاد شــجریان می شــنیدیم فقــط شــامل آواز 
بــود. چیزی بــه نــام تصنیــف در آن ســال ها کمتر 
ارائه می شــد. در یک سی دی ۵۷ دقیقه ای خواننده 
۴۰ دقیقــه آواز می خوانــد و ۱۷ دقیقــه را به تصنیف 
اختصــاص می دادند. امــا امروزه می بینیــم ماجرا 
برعکس شــده و متأســفانه ســلیقه عمومی تغییر 

کرده است. کار من آواز است.

تمام ایــن ردیف ها را یاد گرفتم تــا امروزه بتوانم در 
راه خدمت به مردم ارائه اش دهم. یک عده هستند 
کــه بــه کنســرت ها می آیند و هنــوز که هنوز اســت 
عاشــق آواز هســتند. حتی در بعضی از ســی دی ها 
وقتی آوازی وجود نداشته باشند ناراحت می شوند 
و می گوینــد چــرا آواز نخوانده اید؟ امــروز آواز دارد 
فراموش می-شــود. خیلی کمتر چیزی به نام آواز یا 

سازوآواز در آلبوم های جدید شنیده می شود.«
تبلیــغ  مشــغول  کاری  هــر  از  بیــش  امــا  امــروز  او 
بنگاه هــای اقتصادی در صفحه رســمی خــود یا در 
صفحــات مختلف در فضای مجازی اســت؛ یک روز 
می شــود ســفیر یک هتل برج مســکونی؛ جایی که 
مالکــش بــا صراحــت اعــلام می کند فضایــی برای 
عمــوم مردم نیســت و مدیــران و مســئولان و تجار 
می تواننــد از آن اســتفاده کننــد. روز دیگــر بــا یک 
سناریوی نخ نمای خنده دار اعلام می کند موبایلش 
دچار مشکل شــده و در شــهر آمل که برای برگزاری 
کنســرت به آن ســفر کرده، همه به او گفته اند فقط 
باید به یک فروشــگاه مشخص مراجعه کند؛ جایی 
کــه صاحبــش از موســیقی و هنر هیــچ نمی داند و 
وقتــی می خواهد خــودش را مخاطب آثــار هنری! 
آقــای عقیلی جــا بزند می گویــد همه ایران ســرود 
»ای ایران« شــما را زمزمه می کنند و این اثر امروز در 
جایگاه ســرود ملی ایرانیان اســت؛ ســرود ای ایران 

سالار عقیلی؟!
جالب تر آنکه او که درست یا غلطروزگاری به عنوان 
یکی از چهره های نامدار موســیقی ایرانی در جامعه 
شــناخته می شــد اما بااین حــال در یک فروشــگاه 
حاضــر  کتانــی  کفش هــای  و  اســپرت  لباس هــای 
می شود و با بیان اینکه خودش چند لباس و کتانی 
از میــان مدل هــای متنوع ایــن فروشــگاه انتخاب 
کرده، مخاطبانش را هم بــرای حضور در این دکان 

تشویق می کند.
عقیلی روزگاری در گفت وگــو با خود من در واکنش 
به اینکه عــده ای با ارائه برخی آثــار عجیب و غریب 
در موســیقی ایرانی، ادعــای نــوآوری می کنند گفته 
بود: به بنیدببینید! نوآوری در تمام دنیا دارد انجام 
می شود اما کل مسئله این است که »نوآوری آری اما 
چگونــه؟«. این خیلی مهم اســت. من شــخصا چه 
در موســیقی چه در ســینما و چه در تئاتر نوآوری را 
دوســت دارم. اما فقط در حد نوآوری. باید با توجه 
به به داشته های پیشین و اصالت به ماجرا بنگریم 

و پایــه و شــالوده را خــراب نکنیم. اگــر می خواهیم 
در موســیقی ســنتی نــوآوری کنیم باید بنشــینیم و 
بر اســاس ریشه های موسیقی ســنتی در این مسیر 
حرکت کنیــم. این کار هیچ اشــکالی هم نــدارد. اما 
آنچه صدمه می زنــد تغییر محتوا بــه بهانه نوآوری 

است.«
کســی که روزگاری چنیــن جملاتی را به زبــان آورده 
امــروز نــه تنهــا محتوا کــه حتی فــرم را هــم از میان 
بــرده اســت؛ البتــه کــه در دنیــای امروز هــر چهره 
مشــهوری می توانــد وارد فضــای تبلیغاتی بشــود 
اما چــه تبلیغاتی؟ آیا با این دســت فرمان از تاک و 

تاک نشان نشانی باقی خواهد ماند؟
البته کــه تغییر فضای جامعــه ایران بعــد از کرونا، 
ماجراهــای رخ داده در خیابان هــا در ســال قبــل 
و البتــه کســادی بازار کنســرت گــذاری را می شــود 
درک کرد. کســی چون ســالار عقیلی تــا پیش ازاین 
رخدادهــا در هرمــاه بیــش از ۶۰ ســانس کنســرت 
برگزار می کرد و در آن ایام مدام مشغول توجیه این 
همه اجرای صحنه ای بــود و می گفت وقتی مردم از 
من در این حجم حضور روی صحنه را میخواهدن از 
آنجا که عاشق آنان هســتم به درخواستشان پاسخ 

مثبت می دهم.
امروز دقیقا چه فرقی با گذشــته کرده است؟ اینکه 
مــردم دیگر از او اجراهای صحنــه ای در این حجم را 
نمی خواهنــد چه دلیلی دارد؟ آیا آن همه کنســرت 
کــه طبیعتا در این حجم ســطح کیفی اجــرا را بیش 
از آنچــه قابل تصــور باشــد، پاییــن و پایین تر آورد 
و از طــرف دیگــر این همه بــودن همه جــا یعنی در 
تلویزیون، روی اســتیج کنسرت، در رونمایی از تمبر 
ســالار عقیلــی، در بیمه شــدن حنجره اش از ســوی 
یک شــرکت بیمه و.... او را به چهره ای دم دســتی و 
تکراری بدل نکرد و سبب نشد مردم دیگر نخواهند 

صدایش را بشنوند؟
او حالا کمر به قتل نام و نشــان خود هم بسته است 
چون به ســان یک اینفلوئنسر رفتار می کند و بدون 
در نظر گرفتن ســطح و شــأن تبلیغــات تنها و تنها 
بــرای جبــران کمبودهــای مالــی متأثــر از تغییرات 
رخ داده در این سرزمین، دارد به همه پیشنهادهای 
تبلیغاتی پاســخ مثبت می دهد. کاش سالار عقیلی 
دســتکم برای ماندگار شــدن نــام خود یا دســتکم 
بدنــام نشــدن در عالــم هنر ســرعت این ســقوط 

اختیاری را کمی کمتر می کرد.

             طاهر خیری

بار دیگر علاقمندان کتاب و فعالان حوزه نشــر در فرصتــی ۵ روزه گرد هم می آیند تا در 
این پاتوق فرهنگی مهربانانه با یار مهربان رفتار کنند.

در زمانه ای که مشــکلات اقتصادی و مشــغله های روزمره مــردم فرصت و مجالی برای 
مطالعه کتاب باقی نگذاشــته اســت، برگزاری نمایشــگاه کتاب می تواند بهانه ای برای 

آشتی با یار مهربان باشد.
هجدهمین نمایشــگاه بین المللی کتاب تبریز در حالی از ۱۷ تا ۲۱ آبان برگزار می شــود 
که وقفه ای چهار ســاله در برگزاری مهمترین رویداد فرهنگی اســتان را به دلیل شــیوع 
بیماری کرونا شــاهد بودیم. خوشــبختانه با خواســت و تاکید مســئولان ارشد استان، 

امسال دوباره گشایش بهار نمایشگاه کتاب تبریز در فصل خزان کلید می خورد.
بار دیگر علاقمندان کتاب و فعالان حوزه نشــر در فرصتــی ۵ روزه گرد هم می آیند تا در 
این پاتوق فرهنگی مهربانانه با یار مهربان رفتار کنند. کتاب ها در این آوردگاه فرهنگی 
پیشــکش دوســت دارانش خواهد شــد تا لحظه های خوشــی را با همدیگر ســر کنند.
ناشــران نیز دوست دارند در فرصت برگزاری نمایشگاه، کتاب هایشان به فروش برسد 

تا چرخ های نشر در این اوضاع وانفسای اقتصادی بچرخد.
تبریز شــهر فرهنگ اســت و ۱۸ ســال تجربه برگــزاری نمایشــگاه کتــاب را دارد و پس از 
پایتخت دومین نمایشــگاه از لحاظ اهمیت محســوب می شود.در نمایشگاه هجدهم 
۸۰۰ ناشــر داخلی و خارجی با ۷۰ هزار عنوان کتاب شرکت کرده اند تا برترین کتاب های 

تالیفی و ترجمه ای خود را در معرض دید بازدیدکنندگان قرار دهند.
البته به نظر می رســد رصد نقاط ضعف و قوت دوره های گذشــته می تواند چراغ راهی 
برای برگزاری مطلوب این نمایشــگاه در شــان تبریز در سال های آینده باشد. واقعیت 
این اســت نمایشــگاه کتاب نقش اصلی در ترویج فرهنگ کتابخوانــی و رونق اقتصاد 
نشر به همراه دارد. برگزاری این نمایشگاه می تواند بستر لازم برای آشتی مجدد مردم با 

کتاب باشد و حتی جرقه علاقه به مطالعه در این فضا برای بسیاری زده می شود.
برگزاری نمایشــگاه کتاب به دلیل تاثیرگذاری مثبت آن با هیچ رویدادی قابل مقایسه 
نیســت پس می توان امیــدوار بود که کالای فرهنگی به ســبد مصرفی خانــوار برگردد. 
ســبدی که سال هاســت خالی از کتاب اســت و مردم بهانه های به ظاهــر موجهی برای 

نخریدن و نخواندن کتاب دارند.
بــه هر حــال بهترین زمان بــرای نهادینه کردن عادت بــه مطالعه و انس بــا کتاب دوران 
کودکی است. خانواده ها می توانند به همراه فرزندان شان، اوقات خوشی را در سالن های 

نمایشگاه رقم بزنند تا لذت تورق کتاب ها به همراه پدر و مادر دوچندان شود.

                طاهر خیری

بار دیگر علاقمندان کتاب و فعالان حوزه نشر در فرصتی ۵ روزه گرد هم می آیند تا در این 
پاتوق فرهنگی مهربانانه با یار مهربان رفتار کنند.

در زمانــه ای که مشــکلات اقتصادی و مشــغله های روزمره مردم فرصــت و مجالی برای 
مطالعه کتاب باقی نگذاشته است، برگزاری نمایشگاه کتاب می تواند بهانه ای برای آشتی 

با یار مهربان باشد.
هجدهمین نمایشــگاه بین المللی کتاب تبریز در حالی از ۱۷ تا ۲۱ آبان برگزار می شود که 
وقفه ای چهار ساله در برگزاری مهمترین رویداد فرهنگی استان را به دلیل شیوع بیماری 
کرونا شاهد بودیم. خوشبختانه با خواست و تاکید مسئولان ارشد استان، امسال دوباره 

گشایش بهار نمایشگاه کتاب تبریز در فصل خزان کلید می خورد.
بار دیگــر علاقمندان کتاب و فعالان حوزه نشــر در فرصتی ۵ روزه گــرد هم می آیند تا در 
این پاتوق فرهنگــی مهربانانه با یار مهربان رفتار کنند. کتاب ها در این آوردگاه فرهنگی 
پیشــکش دوســت دارانش خواهد شــد تــا لحظه های خوشــی را با همدیگر ســر کنند.
ناشران نیز دوست دارند در فرصت برگزاری نمایشگاه، کتاب هایشان به فروش برسد تا 

چرخ های نشر در این اوضاع وانفسای اقتصادی بچرخد.
تبریز شهر فرهنگ است و ۱۸ سال تجربه برگزاری نمایشگاه کتاب را دارد و پس از پایتخت 
دومین نمایشــگاه از لحاظ اهمیت محسوب می شود.در نمایشــگاه هجدهم ۸۰۰ ناشر 
داخلــی و خارجی با ۷۰ هزار عنوان کتاب شــرکت کرده اند تــا برترین کتاب های تالیفی و 
ترجمــه ای خود را در معرض دید بازدیدکنندگان قرار دهند. البته به نظر می رســد رصد 
نقاط ضعف و قوت دوره های گذشــته می توانــد چراغ راهی برای برگــزاری مطلوب این 
نمایشــگاه در شان تبریز در ســال های آینده باشد. واقعیت این اســت نمایشگاه کتاب 
نقش اصلی در ترویج فرهنگ کتابخوانی و رونق اقتصاد نشر به همراه دارد. برگزاری این 
نمایشــگاه می تواند بستر لازم برای آشــتی مجدد مردم با کتاب باشد و حتی جرقه علاقه 
بــه مطالعه در این فضا برای بســیاری زده می شــود. برگزاری نمایشــگاه کتاب به دلیل 
تاثیرگذاری مثبت آن با هیچ رویدادی قابل مقایســه نیست پس می توان امیدوار بود که 
کالای فرهنگی به سبد مصرفی خانوار برگردد. سبدی که سال هاست خالی از کتاب است 

و مردم بهانه های به ظاهر موجهی برای نخریدن و نخواندن کتاب دارند. 
به هــر حال بهترین زمان بــرای نهادینه کردن عــادت به مطالعه و انس بــا کتاب دوران 
کودکی است. خانواده ها می توانند به همراه فرزندان شان، اوقات خوشی را در سالن های 

نمایشگاه رقم بزنند تا لذت تورق کتاب ها به همراه پدر و مادر دوچندان شود.

معاون بخش گردشگری ترکمنستان:

سفر زمینی و گرفتن ویزای ترکمنستان سخت نیست!

سقوط اعتبار سالار عقیلی با رفتار عجیب تبلیغاتی اش

اذان صبح: 05:25:1۷
طلوع آفتاب: 0۶:53:14

اذان ظهر: 12:08:22

غروب آفتاب: 1۷:22:5۷
اذان مغرب: 1۷:42:30

نیمه شب شرعی: 23:24:0۷
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 موسیقی 

فرهنگ

فرهنگ

نمایشگاه کتاب تبریز در ایستگاه هجدهم

بهانه ای برای آشتی با 
یار مهربان

علامتی: عروسک های بومی و 
محلی احیا می شوند

   

   

   


